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ed i t o r i a l  spec ia l

.Afirmarea m misiune a femeilor

A
nul 1995 este declarat Anul 
Femeii Adventiste-, aşa după 
cum 1994 a fost Anul Fam i
liei. Ce câştigă biserica, fixându-şi 

în fiecare an câte un subiect central?
Anii speciali perm it bisericii să 

acorde o atenţie deosebită unor 
subiecte sau unor grupări de per
soane despre care noi ştim  că sunt 
importante, dar pe care câteodată le 

scăpăm din vedere - tineretul, pasto
rii, familiile noastre, iar anul acesta, 
surorile noastre. Pe parcursul anului 

1995, membrii noştri vor avea posi
bilitatea să cunoască mai bine pe 
surorile noastre, citind articole în re
viste, acordând distincţii surorilor 
care au avut contribuţii deosebite şi 
participând la evenimente planifi

cate de fiecare diviziune a bisericii 
mondiale.

Este neîndoios că un spirit 
dătător de speranţă iese la lum ină în 
rândul fem eilor din biserică. Am 
văzut acest lucru în călătoriile mele. 
Eu cred că Duhul Sfânt foloseşte 
acest spirit ca un mijloc de creştere a 
eficienţei în aducerea la îndeplinire a 
mandatului Evangheliei. îl văd, de 
asemenea, ca o îm plinire a m andatu
lui Evangheliei. îl văd, de asemenea, 
ca o împlinire a textului din Fapte 2, 
17.18: ,,în zilele de pe urmă, spune 
Dumnezeu, voi turna Duhul M eu 
peste orice făptură ... C hiar şi peste 
slujitorii Mei, atât bărbaţi cât şi fe
mei, voi turna Duhul M eu“ (după 
NIV). Cât de entuziasm ant este să 
faci parte dintr-o m işcare în care 

parteneriatul în m isiune devine o re
alitate!

Eu percep acest spirit. De curând, 
când Anita şi cu mine am coborât 
din avion în Africa, am fost salutaţi 
la ieşirea de pe pista de aterizare din 
aeroport de sute de femei îmbrăcate 

în uniforme, instruite, acreditate de 
biserică, femei care erau angajate în 
câştigarea de suflete. Ce privelişte 
de neuitat!

în  D iviziunea Orientului îndepăr
tat, am simţit că prioritatea surorilor 
este evanghelizarea laică. în  doar

trei ani, aceste femei au căutat şi au 
adus mai mult de 8.000 de fiinţe la 
piciorul crucii.

Liderii Departam entului ac
tivităţii surorilor străbat necontenit 
India, oprindu-se din loc în loc pen
tru a ţine cursuri de o lună în vederea 
instruirii de lucrători biblici. în  m o
mentul în care o femeie termină un 
curs complet, i se plăteşte o sum ă lu 
nară şi este trim isă să lucreze pentru 
suflete într-o civilizaţie în care fe
m eile au acces m ult mai uşor la  fe
m eile care stau acasă decât băr
baţii.

Femeile lucrează în mod inde
pendent în China. întocmai ca în  tim 
purile biblice, m ulte dintre bisericile 
din China de astăzi sunt „biserici în 
c a se" , păstorite de femei. De fapt, 
conform celor spuse de dr. Eugene 

Hsu, preşedintele Asociaţiei Asia de 
E st a  bisericii noastre, majoritatea 
pastorilor noştri din China este for
mată din femei. Iar China a avut în 
anul 1993 mai m ult de 25.000 de 
botezuri!

în  Pakistan, fem eile au început 
un proiect de M isiune globală pentru 
a ajunge la familiile musulmane. 
Cincizeci de femei au fost instruite 
şi au început cursuri de cusut, ca 
prim  pas care să conducă la în 
fiinţarea unei biserici în decursul ur
mătorilor trei ani.

Femeile din D iviziunea America 
de Nord sunt în frunte în programele 
de luptă îm potriva analfabetismului. 
Ţ inta la nivel mondial este de a face 
programele de alfabetizare la fel de 
populare cum au fost programele de 
anti-fumat din bisericile noastre.

Este în curs o revoluţie spiritu
ală şi printre surorile din D iviziunea 
Sud-Americană. Aceste femei în 
fiinţează şi susţin orfelinate, asigură 

micul dejun pentru copiii străzii şi 
îngrijesc în aşezăm inte speciale pe 
cei care, suferind de boli incurabile, 
îşi trăiesc ultimele zile. Ele conduc 
grupe de femei în studierea Bibliei, 
grupe de rugăciune de mijlocire şi 
cursuri de alfabetizare.

In timpul unui curs de alfabetizare 
ţinut recent în Sao Paolo, Brazilia, o 
doamnă în vârstă stătea pe ultimul 
rând în cameră, urmărind cum fe
m eile erau învăţate să citească. Când 
s-a terminat ora, ea s-a interesat dacă 
grupul avea sau nu ceea ce era nece
sar pentru a continua cursul. Con
ducătoarea noastră i-a explicat că 
i-ar fi de folos să aibă mai multe 
scaune şi alte materiale. A doua zi, 
un camion m are s-a oprit în faţa 
bisericii şi a descărcat scaune pliante 
noi şi alte materiale. M icuţa doamnă 

avea relaţii - era m ama prim arului! 
Femei care ajută alte femei - veţi 
auzi multe lucruri de acest fel în 1995!

Poate vă întrebaţi: „D e ce un An 
al Femeii Adventiste?" sau „D e ce 
o lucrare pentru fem ei?" Poate că 
dr. Jon Paulien răspunde cel mai 
bine în cartea sa Adevărul prezent 
în lumea reală: „N oi trebuie să în 
curajăm o m axim ă diversificare a ac
tivităţilor. Oamenii secularizaţi sunt 
atât de diverşi precum  firele de 
iarbă?El continuă: „L a ei nu se 
ajunge de obicei în grupuri mari...
De aceea, singura cale de a contra
cara pluralismul societăţii este de a 
folosi pluralismul Duhului Sfânt, 
ceea ce înseam nă o explozie de tot 
felul de activităţi de slujire îm 
puternicite de D u h u l" . Dr. Paulien 
spune mai departe: „N ici chiar doi 
oameni nu sunt înzestraţi cu exact 
aceleaşi daruri. Dacă oamenii secu
larizaţi sunt diverşi ca firele de 
iarbă, noi avem  nevoie de o forţă 
m isionară care să fie diversă ca şi 
firele de iarbă."

Ca şi m am a primarului, şi fe
meile adventiste au relaţii! Tatăl este 
dispus să răspundă cererilor lor, 
mult mai mult decât a fost primarul 
să spună „da" mamei sale. Să aprin
dem flacăra acestei lucrări vibrante 
în Rusia, în Africa de Sud, în Orien
tul M ijlociu şi în insulele Pacificului 
de Sud şi oriunde în lume! Nu vreţi 
să vă uniţi cu m ine ca să facem cu 

adevărat din 1995 un an istoric pen
tru fiicele lui D umnezeu din toată 
lumea?

Robert Folkenberg,

preşedintele Conferinţei Generale

(Adventist Review, 4 ianuarie 1995)
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o d j t o r i a I

dn spatele fiecărui bărbat de succes este o --emeie devotata
s p a t e l e  f i e c ă r e i  f e m e i  f e r i c i t e ,  e s t e  u n  b ă r b a t  i u b i t o r

B
ogăţia de iubire şi sacrificiu 
dăruită nouă de mame şi 
soţii, devotamentul şi iscu

sinţa femeilor care ne-au sprijinit să 
creştem , ne-au în g rijit sănătatea, 
ne-au arătat cum să-L iubim pe Isus 
şi ne-au pus picioarele pe cărările învă

ţăturii sunt printre cele mai scumpe 

daruri ale lui D umnezeu pentru om. 
El vede iar că „nu  este bine ca omul 
să fie singur" şi, în harul Său, de
cide: „A m  să-i fac un ajutor potrivit 
pentru el“ . Şi nu este numai „un 
ajutor", căci „un cuvânt spune Dom 
nul, şi femeile aducătoare de veşti 
bune sunt o mare oştire" (Ps. 68,11).

Dacă prim a fem eie a fost luată 
din Adam, toţi ceilalţi bărbaţi îşi da
torează într-o măsură uimitoare dru
mul, de la venirea pe lume la intrarea 
în îm părăţie.urm aşelor Evei: „C ăci 
dacă femeia este din bărbat, tot aşa 
şi bărbatul prin femeie, şi toate sunt 
de la D umnezeu" (1 Cor. 11,12). 
Fiecare este îndatorat şi definitiv legat 
de celălalt; de fapt, nici unul nu ar 
continua să existe fără celălalt!

în 1 Corinteni 11,3 Pavel stabileşte 
un lanţ al autorităţii: Dumnezeu, 
Domnul Hristos, bărbatul, femeia. 
M enţionarea legăturii dintre D um 

nezeu şi Hristos este foarte încura
jatoare, stabilind un tipar pentru le
găturile care urmează, şi anum e cele 
dintre Domnul Hristos, bărbat şi fe
meie.

în Efeseni 5, 21-33, apostolul 
dezvoltă tem a relaţiilor dintre bărbat 
şi femeie şi ne pune în  faţă un lanţ şi 
o analogie a slujirii: „H ristos este 
capul bisericii" şi „bărbatul este 
capul nevestei"; după cum „a  iubit 
Hristos biserica şi S-a dat pe’ Sine 
pentru ea, ca s-o sfinţească", „ to t 

aşa trebuie să-şi iubească bărbaţii 
nevestele... ca şi Hristos biserica". 
M odul de autoritate pe care l-a insti
tuit Domnul este caracterizat astfel: 
„C el ce cârm uieşte (să fie) ca cel ce 

slujeşte... şi Eu totuşi, sunt în m ijlo
cul vostru ca cel ce slujeşte..." (Luca 
22,26.27). Pavel spune mai departe:

„Nim eni nu şi-a urât vreodată trupul 
lui, ci îl hrăneşte, îl îngrijeşte cu drag" 
(Efes.5,29). L a fel, este de neconce
put ca bărbatul să neglijeze responsa
bilitatea pe care o are faţă de femeie, 
atunci când ne împărtăşim de H ris
tos, când „suntem  mădulare ale tru
pului Lui, carne din carnea Lui şi os 

din oasele Lui" (v.30). Nu pentru 
satisfacţie egoistă, ci în vederea slu
jirii „va lăsa omul pe tatăl său şi pe 
m ama sa şi se va lipi de nevasta sa, 
şi cei doi vor fi un singur trup" (v.31).

Slujire în familie. Familia ede
nică reflecta relaţiile de slujire reci
procă ale familiei cereşti. Modelul 
se păstrează, dar în cadrul program u
lui de urgenţă anunţat de Dumnezeu 
după cădere, D umnezeu a spus fe
meii: „D orinţele tale se vor ţinea 
după bărbatul tău, iar el va stăpâni 
peste tine" (Gen. 3,16). Această sen
tinţă aparţine lui Dumnezeu şi trebuie 
înţeleasă în spiritul Său. Pentru bise
rică nu este o înjosire ca dorinţele ei 
să se ţină după Hristos şi, la fel, pen
tru femeie nu este o dezonoare să fie 
legată de bărbatul ei. D ar Hristos nu 
dezamăgeşte biserica, ci Se dă pe Sine 
pentru ea. Dorinţele bisericii sunt 
irezistibile pentru El: „Cereţi şi vi se 
va da". „Fiindcă M ă iubeşte, zice 
Domnul, de aceea îl voi izbăvi" (Ps. 
91,14). „Şi pe cel ce vine la Mine, 
nu-1 voi izgoni afară" (Ioan 6,37).

Puteri misterioase sunt la lucru 
în fiinţa femeii şi experienţa nevoilor 
ei sufleteşti îm plinite de un bărbat 
produce o perpetuă cimentare em o
ţională şi spirituală a unei legături 
sacre. Ce responsabilitate cutremură
toare, ce apel la maturitate, discipli
nă, sacrificiu şi smerenie se află 
pentru bărbat în sentinţa rostită către 

femeie, dar în auzul său: „D orinţele 
tale se vor ţinea după bărbatul tă u " ! 
El este de acum răspunzător pentru 
creşterea spirituală, dezvoltarea in 
telectuală, binele emoţional, întărirea 

sănătăţii şi prevenirea bolii, iniţia
tiva vieţii religioase, mângâierea în 

crize şi pierderi, protecţia bunului

nume, sporirea fericirii în viaţă şi 
asigurarea unei perspective veşnice 
pentru soţia sa. El asigură sau, mai 
bine zis, este „un loc de odihnă, ca 
să fie fericită" (Rut 3,1). într-un 
sens special, aceleaşi răspunderi le 
are un tată pentru fiicele sale.

Căsătoria nu este obligatorie, dar 

cel care se căsătoreşte este obligat să 
ia în serios căsătoria, căci „bărbatul 
nu este stăpân peste trupul său, ci 
nevasta", şi „cine este însurat, se în
grijeşte..., cum  să p lacă nevestei"
(1 Cor. 7,4.33). D ar Ellen White 
spune: „A m  văzut că prea puţini taţi 
îşi înţeleg răspunderea" (Adventist 
Home, pag. 211). Să întregim portre
tul soţului creştin. „Soţia priveşte la 
el, aşteptând iubire, împreună sim 
ţire şi ajutor în educarea copiilor... 

Tatăl trebuie să-şi îndeplinească 
partea în aducerea fericirii în căminul 
său... toţi membrii familiei se regă
sesc în tatăl. El este cel care dă tonul, 
ilustrând prin atitudinea sa bărbă
tească virtuţile active: energia, inte
gritatea, cinstea, răbdarea, curajul, 
stăruinţa şi spiritul practic. într-un 
sens, tatăl este preotul casei, aşezând 
pe altarul lui D umnezeu jertfa de di
mineaţă şi de seară. Soţia şi copiii să 
fie încurajaţi să participe la jertfa şi 
să-şi unească glasul în cântecul de 
laudă. D imineaţa şi seara, tatăl, ca 
preot al familiei, să mărturisească lui 
D umnezeu păcatele săvârşite de el 
însuşi şi de copii de-a lungul zilei... 
Tatăl nu trebuie să trădeze această în 
sărcinare sfântă. în  nici o privinţă el 
nu trebuie să abandoneze autoritatea 
sa de părinte... Prin credinţă vie, tatăl 
îi va lega pe copiii săi de tronul lui 
Dumnezeu. Neîncrezându-se în sine, 
el se prinde neputincios de Isus şi se 

ţine strâns de tăria Celui prea înalt... 
Nu este deloc o dovadă de bărbăţie 
ca soţul să insiste mereu asupra 
poziţiei sale de cap al familiei. El nu 
câştigă respectul când este auzit 

citând Scripturile ca să susţină pre

tenţia sa de a avea autoritate. El nu 
devine mai bărbat atunci când îi cere
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soţiei, m ama copiilor lui, să-i ur
meze planurile ca şi când acestea ar 
fi infailibile. Domnul l-a pus pe soţ 

să fie capul soţiei ca să-i fie protec
tor; el îi leagă pe membrii familiei 
laolaltă, la fel cum Domnul Hristos 
este capul bisericii şi Mântuitorul 
corpului spiritual. Fie ca fiecare soţ 
care susţine că II iubeşte pe D um 
nezeu să studieze cu m ultă grijă ce
rinţele lui D umnezeu cu privire la 
rolul său. Autoritatea Domnului 
Hristos este exercitată în înţelepciune, 
în toată bunătatea şi blândeţea; în 
acelaşi fel trebuie să exercite soţii 

puterea lor şi să se asemene marelui 
Cap al bisericii" (Ibid., pag. 211-215).

în această perioadă simţim că 
este mai greu decât oricând să îm 
plinim rolul nostru. Păcatul strică su
fletul. Chiar dragostea firească este 
în curs de dispariţie. Tentaţiile şi fas
cinaţia plăcerilor interziseşubrezesc 
vigoarea morală. Confundând nevoile 
reale ale familiei cu propriile lor 
năzuinţe egoiste, imature, nu puţini 
soţi adventişti lasă fam ilia neprote
ja tă  şi se aventurează în ţări îndepăr
tate, pe un teren m inat cu tentaţii 
subtile. Adesea preţul este tragic.

Soţi şi taţi, nu puteţi transfera răs
punderea asupra altcuiva! Prin harul 
lui Dumnezeu, soţia şi fiicele noas
tre vor ajunge la maturitatea carac
terului divin, având alături pe 
bărbatul desem nat de D umnezeu şi 
legat pentru aceasta pe viaţă.

Slujire în biserică. Rolul de con
ducere spirituală a bărbatului se ex
tinde şi asupra bisericii. O majoritate 
a credincioşilor este formată din 
surori, dar cpnducătorii şi cei ce pre
dică sunt bărbaţi, cu rare excepţii. 
Aceasta aduce asupra lor o răspundere 
deosebită. Este firesc pentru con
ducători să judece nevoile com u
nităţii potrivit cu ceea ce simt ei 
înşişi. Dar ei au datoria să cunoască 
îndeaproape şi să exercite întreaga 
lor autoritate pentru a împlini tre
buinţele părţii feminine a bisericii - 
copii şi tinere fete, surori necăsăto
rite, tinere soţii şi mame, surori de 
curând venite în biserică, surori cu 
soţi necredincioşi, surori în vârstă, 
văduve, etc. Adesea, programele 
generale ale com unităţii nu slujesc 
asemenea persoane. Este nevoie de 
un program variat de predicare, dar

ş i de iniţiative practice de organizare 
în grupuri specifice care să faciliteze 
părtăşia, creşterea, slujirea reciprocă 
şi spiritul misiunii faţă de cei în si
tuaţii similare. în  biserica din Iope 
exista un asemenea grup al vădu
velor, Tabita fiind conducătoarea lor. 
Existenţa acestui grup a fost binecu
vântată de Dumnezeu printr-o minune, 
Tabita fiind reintegrată în grupul ei. 
Domnul Hristos a acordat un loc 
deosebit în lucrarea Sa unui grup de 
femei. Cele mai m ulte aveau o isto
rie comună, deloc de invidiat: „Şi 
mai erau şi nişte femei, care fuseseră 
tămăduite de duhuri rele şi de 
boale... şi multe altele, care-L ajutau 
cu ce aveau" (Luca 8,2.3). Ce 
m işcător că Domnul Isus acceptă slu
jirea  acestui grup de femei căruia îi 
recunoaşte o identitate şi o misiune 
proprie. Poarta de intrare a 
Evangheliei în Europa a fost de ase
menea un grup de rugăciune al fe
meilor. Pavel s-a apropiat de ele, 
acordându-le o duioasă atenţie şi 
contând pe valoarea lor umană şi 
spirituală: „A m  şezut jo s şi am vor
bit femeilor care erau adunate lao
laltă" (Fapte 16,13). în  altă ocazie, 
Pavel nu a socotit de prisos să sfătu
iască grupul de surori şi de diaconiţe 
ca să depăşească discordia dintre ele 
„şi să fie cu un gând în Domnul"
(Fii. 4,2). Surorile în  vârstă, cele „cu 
o purtare cuviincioasă", împărtăşesc 
experienţa şi credinţa lor ca lidere 
ale surorilor: „C a să înveţe pe fe
meile mai tinere să-şi iubească băr
baţii şi copiii, să fie cumpătate, cu 
viaţa curată" (Tit 2,3.4).

Scumpi pastori, conducători ai co
munităţilor, vă rog să prindeţi această 
viziune înaripată: surori de toate vâr

stele, umplând viaţa bisericii de bu
curie, frumuseţe, evlavie şi destoini
cie în slujire, îm plinind profeţia din 
Psalmul 144,12: „Fetele noastre 
(cresc) ca nişte stâlpi săpaţi frumos, 
care fac podoaba caselor îm ărăteşti".

Scumpi fraţi în  D om nul, vreţi 
să ne oferim , cu credincioşie şi 
smerenie, să fim  bărbatul din 
spatele fiicelor lui D um nezeu, ale 
celor ce vor face podoaba caselor 

îm p ă ră te ş ti? ____________________

a b

P.S. în  aceste săptămâni, în 
comunităţile din întreaga uniune se 
desfăşoară o operaţiune de mare an
vergură, şi anum e colectarea datelor 
pentru prima fază a proiectului Banca 
de talente (vezi Curierul Adventist, 
martie 1995). La începutul lunii aprilie, 
materialele de lucru şi instrucţiunile 
au fost prezentate de către fr. Viorel 
Dima, directorul pentru isprăvnicie 
creştină, la  întâlnirea cu pastorii din 
toate conferinţele. La aceeaşi întâl
nire, dr. Johannes Mager, omologul 
său de la D iviziunea Euro-Africa, a 
prezentat un sem inar foarte valoros 
despre înţelegerea biblică a rolului şi 
răspunderii tuturor creştinilor ca ad
ministratori ai darurilor lui Dumnezeu.

Prin acest proiect se exprimă nu 
numai o dorinţă a comitetului uni
unii de a înviora viaţa de slujire a 
bisericii noastre, ci răsună apelul M ân
tuitorului care doreşte să fie însoţit 
în misiune de cei pe care i-a chemat 
deja în staulul Său. Nu a fost durere 
mai mare pentru El decât să fie lăsat, 
aşa de des, să lucreze singur. Uceni
cii erau dotaţi cu unele capacităţi, 
dar agenda lor diferită i-a făcut să-L 
părăsească adesea pe învăţătorul.

într-o zi, Isus a stat de vorbă cu 
o persoană de mare calitate. Cu privirea 
luminată de rugăciune, Isus a văzut 
în el daruri deosebite. Nu le pusese 
acolo chiar E l? Un dor a înmugurit 

în inima lui Isus - sd vină să lucreze 
cu Mine, sd învioreze grupa obosită 
şi confuză a ucenicilor. "Isus... l-a 
iubit" şi i-a cerut două lucruri: pune 
în slujba lui D umnezeu "tot ce ai" şi 
"urmează-M ă" (M arcu 10,21). Pen
tru că el "voia să se îndreptăţească" 
(Luca 10,29), Isus îi spune pilda 
samariteanului milos şi, pe când 
omul, dezamăgit, se pregătea să plece, 
adaugă binecunoscuta încheiere: 

"Du-te de fă şi tu la fel".
Dar aşa ceva era într-adevăr cu 

neputinţă. Numai urmând pe Isus 
putea tânărul să-I dăruiască şi bunu
rile. Când îi întorci spatele lui Isus, 

nu-I poţi da cu adevărat nimic.
în  acest program, Isus ne invită 

să reparăm greşeala amară a tânăru
lui. Să-L urmăm, punându-I la dis

poziţie tot ce ne-a dat. Va fi o 
decizie pentru care nu ne va părea 
rău niciodată.
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„U nde se află acea ’orice făp
tură’ la care trebuie să ajungă che
marea Evangheliei?" a întrebat o 

voce feminină energică la Con
ferinţa Generală, ţinută la South Lan- 
caster, M assachusetts, în 1899.
„U nde trebuie găsită?“

„In toată lum ea", au răspuns 
voci din sală.

„D a, da, în toată lu m ea" , a fost 
de acord vorbitoarea, „dar şi altun
deva. Lumea este mare!"

„C hiar lângă no i" , a propus o 
persoană cooperantă.

„C ât de aproape?" a insistat vor
bitoarea; apoi, răspunzând propriei 
întrebări, a spus: „C hiar în propria 
voastră casă!"

Vorbitoarea de la acea ocazie nu 
era Ellen W hite, care se afla încă de
parte, în Australia, ci ea se numea 
M yrenda Irish Henry, una dintre 
cele mai rem arcabile femei care s-au 
alăturat mişcării advente.

Sora M.I. Henry fusese, timp de 
aproape treizeci de ani, o prom o
toare de frunte a temperanţei şi a al
tor reforme, înainte ca o îm bolnăvire 
serioasă să o aducă la Battle Creek. 
Tratamentul prim it şi rugăciunile au 

avut ca rezultat vindecarea ei în 
1896, dar şi aderarea ei la  păzirea 
Sabatului. S-a alăturat adventiştilor, 
presupunând că Un popor cu o solie 
atât de minunată trebuie să fie foarte 
aproape de desăvârşire. Dezamăgită, 
dar deloc descurajată, ea a m ărturi
sit adevărul cu m ult succes în timpul 
celor câţiva ani pe care i-a mai avut 

de trăit.
Sora Henry, chiar dacă s-a rem ar

cat în mod deosebit, a fost numai 
una dintre miile de femei ale căror 
talent şi evlavie au contribuit la suc
cesul mişcării advente. Să ne am in
tim de câteva dintre ele.

C. Mervyn Maxwell

Sora Couch a avut curajul creştin 
ca, în mod amabil, dar hotărât, să-l 
întrerupă pe fr. Joseph Bates şi să-l 
prezinte adunării pe Samuel Snow, 
pentru a transmite lumina sa cu 
privire la strigătul de la miezul 
nopţii. Sora Rachel Oakes a adus 
Sabatul în atenţia adventiştilor din 
W ashington, New Hampshire. An- 
nie Smith i-a îm bărbătat pe primii 
credincioşi cu frumoasele ei cântări. 
Hannah M ore a fost prima care a îm 
părtăşit solia îngerului al treilea pe 
continentul african. Annie Butler şi 
tânăra Mary Andrews au fost primele 
misionare în Europa. Surorile Arm- 
strong şi Catherine Revel au fost 
printre primii convertiţi la adevăr de 
pe vechiul continent. Şi, desigur, nu 
o putem omite pe Ellen White, 
călăuza inspirată şi inspiratoare a în 
tregii mişcări.

Femeile au exercitat o influenţă 
întinsă asupra cursului adventismu- 
lui prin devotamentul slujirii lor, 
prin varietatea talentelor lor, prin 

loialitatea şi modestia lor. Au slujit 
ca secretare, profesoare, surori m edi

cale, misionare şi lucrătoare biblice, 
scriitoare, compozitoare, ca şi în 
funcţii de redacţie, administraţie, fi
nanţe şi predicarea Evangheliei.

Cu toate acestea, în marea lor 
majoritate, ele au. slujit având parte 

de puţină recunoştinţă. Salariile lor 
erau mai mici decât cele ale 
bărbaţilor. Rare au fost ocLziile când 
au cerut să li se acorde răspunderi 
mai înalte sau titluri. Ele au făcut 
efectiv orice, n-au cerut practic 
nimic şi şi-au prim it răsplata ştiind 
că au făcut tot ce au putut. Să facem 

cunoştinţă cu câteva exemple nota
bile.

.  Deşi numele ei astăzi este aproape 
uitat, M inerva Jane Chapman, sora 
fratelui John Loughborough, era 
foarte binecunoscută în rândurile ad
ventiştilor din timpul vieţii sale. în 
1877, a fost aleasă trezorier al Con
ferinţei Generale. în  aceeaşi pe
rioadă ea lucra ca redactor al revistei 
Youth’s Instructor, secretar pentru 
Publishing Association şi trezorier 
pentru Tract and Missionary Society! 
Ea a slujit timp de nouă ani ca redac
tor al revistei Youth’s Instructor, re 
fuzând să prim ească salariu pentru 
serviciile sale în această funcţie.

Fratele şi sora Chapman s-au m u
tat în Battle Creek în 1866, nu mult 
după organizarea Conferinţei Gene
rale şi încheierea Războiului civil.
La început a lucrat în zeţărie, dar 
rapid a avansat pas cu pas spre 
funcţia de trezorier al editurii Review 
and Herald şi apoi spre posturile de 
răspundere deja amintite. După pen
sionarea în 1893, a continuat să lo 
cuiască în Battle Creek, sănătoasă şi 
activă, până în ziua când a murit în 
timp ce dorm ea, la nouăzeci şi patru 

de ani.
în  1866, o fată de cincisprezece 

ani, M aud Sisley, a venit la Battle 
Creek şi şi-a găsit o slujbă la editura 
Review and Herald. Tatăl său murise 
cu câţiva ani în urmă, pe când fa
m ilia era încă în Anglia. Un frate 
mai mare a fost prim ul care a ajuns 
în America. Când au venit şi ceilalţi, 

l-au găsit „păzind sâm băta ca zi de 
Sabat" şi i s-au alăturat.

în  fam ilia Sisley erau şapte 
copii, inclusiv M aud şi fratele ei. 
Dintre cele patru fete, Josephine a 
devenit profesoară m isionară în A us
tralia, M artha a lucrat ca tipograf la 
editura Review and Herald, Nelly a 
studiat la şcoala m edicală de la Bat-
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tle Creek, a devenit.so ră  m edicală, 
s-a căsătorit cu fr. George B. Starr 
şi, îm preună cu el, a însoţit-o pe sora 
W hite în Australia.

Dar ce putem  spune despre 
M aud? Ea a fost una dintre primii ad
ventişti care au adus ceea ce astăzi 
considerăm o zecime corectă. A de
venit un fel de student misionar, 
luând un concediu de şase luni fără 
plată pentru a face lucrare voluntară 
în Ohio. în 1877, ea a plecat în 
Elveţia pentru a lucra ca misionară 
peste ocean. Acolo a lucrat ca zeţar 
în limba italiană, chiar dacă nu 

cunoştea limba. M ai târziu, s-a în 
tors în America, s-a căsătorit cu
C.L.Boyd, preşedintele Conferinţei 
Nebraska pe care l-a însoţit în Africa 
de Sud, făcând parte din primul grup 
de misionari adventişti trim işi prin 
tre necreştinii de pe acest continent.

M erită să menţionăm  că cei trei 
băieţi din această fam ilie au devenit 
de asemenea lucrători în mişcarea 
adventă. Realizările băieţilor fam i
liei Sisley sunt o m ărturie cu privire 
la aptitudinile şi consacrarea mamei 
lor. Ca mame, mii de alte femei ad
ventiste care şi-au crescut copiii pen 
tru Dumnezeu au contribuit 

incalculabil la succesul mişcării. .
Trebuie notat faptul că, atunci 

când Conferinţa G enerală a organi
zat Departamentul M isiunii externe 
în 1879, acordându-i responsabili
tatea de supraveghere a activităţilor 
misionare, îndeplinită anterior de 
comitetul executiv, trei dintre cei 
nouă m em bri ai lui erau femei: 
M inerva Jane Chapmân, M aria L. 
Huntley (treizeci şi doi de ani) şi 
M aud Sisley (treizeci şi opt de ani).

O altă fam ilie renum ită a adven- 
tismului timpuriu a fost cea com
pusă din surorile Rankin, zece la 
număr şi toate cu părul roşcat. Cele 
mai multe au fost profesoare, unele 
dintre ele neobişnuit de active. Cea 
mai renum ită a fost Helen care, după 
căsătoria sa cu A lm a Druillard, a 

ajuns să fie cunoscută ca „M am a
D .“ şi „M ătuşa N ell“ .

Fiind înzestrată în domeniu, sora 

Druillard a fost aleasă trezorier la 

Conferinţa Nebraska. în  1901, a de
venit trezorierul Colegiului M isionar 
Emanuel (astăzi U niversitatea An

drews). în 1904, când soţul ei a 
murit, ea dispunea de o avere de fa
milie considerabilă, era în vârstă de 
şaizeci de ani şi se afla pe punctul să 
fie lansată într-o nouă carieră.

în  acelaşi an, 1904, E.A.Suther- 
land, fiul sorei sale Mary, şi Percy 
M agan, colaboratorul său, au re
nunţat la funcţia de preşedinte şi, res
pectiv, decan al Colegiului M isi
onar Emanuel şi s-au mutat în Sud 
pentru a face acolo lucrare de 
pionierat în domeniul educaţional. 
Sora W hite era şi ea în Sud, cam în 
acelaşi timp, vizitându-1 pe fiul său 
Edson, care era evanghelist. Edson a 
propus ca toţi să facă o călătorie cu 
vasul său misionar M orning Star 
(Luceafărul).

în  prim a zi, pe când erau afară 
pentru a face unele reparaţii, sora 
W hite a profitat de întârziere pentru 
a merge să vadă locul pe care fraţii îl 
considerau potrivit pentru plasarea 
unei noi şcoli pentru tinerii defa
vorizaţi. O mare parte a pământului 
părea săracă, dar Ellen W hite a fost 
convinsă că acesta era locul pe care 
Dumnezeu doreşte ca ei să-l cum 
pere, nu nlimai pentru o şcoală, dar 
şi pentru un centru de sănătate, 
întoarsă pe vas, în fiecare dintre cele 
trei dimineţi ea a vorbit stăruitor cu 
fraţii Sutherland şi M agan şi i-a ru 
gat să găsească bani pentru a cum
păra proprietatea.

Sutherland şi M agan s-au întors 
din nou pentru a cerceta locul. 
Pământul le părea atât de sterp că re
almente au plâns. D ar s-au hotărât să 
urmeze sfatul Domnului. Au decis 
ca Sutherland să o abordeze pe 
mătuşa sa, sora D ruillard de la Cole
giul M isionar Emanuel, şi s-o roage 
să doneze banii necesari.

El a plecat la Berrien Springs şi 
i-a prezentat acesteia cererea.
M ătuşa i-a răspuns că proiectul i se 
pare total lipsit de raţiune. Atunci, 
Sutherland s-a întors să plece.

„U nde te duci?“ , l-a întrebat ea.
„S ă găsesc pe cineva care să ne 

ajute. A m  de gând să ascult sfatul 
Domnului, orice ar fi“ .

însă, peste scurtă vreme, Helen 
Druillard era alături de sora W hite, 
exam inând proprietatea. Bazându-se 
pe cuvintele de asigurare ale sorei

W hite, bogata doam nă a hotărât să 
m eargă înainte.

Nimeni nu a rămas dezamăgit. 
Colegiul şi Centrul de sănătate Madi- 
son s-au dezvoltat şi au prosperat, in- 
struind mii de studenţi, dând sute de 
absolvenţi şi stimulând stabilirea de 
instituţii similare self-supporting 
peste tot în Sud şi în ţări de pe întin
sul globului.

în  ziua în care sora Druillard a 
sosit pentru a sprijini acest proiect, 
sora W hite i-a spus: „N ell, tu crezi 
că eşti destul de în vârstă să te pen
sionezi. D acă vei veni şi dacă îţi vei 

lega viaţa de această lucrare, dacă 
vei avea grijă de aceşti băieţi (Suth
erland şi M agan aveau doar în ju r de 
treizeci de ani), îi vei îndruma şi îi 
vei ajuta în ceea ce Domnul doreşte 
ca ei să facă, atunci El îţi va reda ti
nereţea, iar tu vei face mai mult în 
viitor decât ai făcut vreodată în tre
cut" .

Cuvinte care au spus adevărul! 
M am a D. şi-a legat viaţa de săracii 
Sudului. Dumnezeu a susţinut-o de-a 
lungul unei bătrâneţi pline şi active. 
Ea a murit în vârstă de nouăzeci şi 
patru de ani, după ce a înfiinţat o 
altă instituţie, de data aceasta în în 
tregime pentru negri, numită Centrul 
de sănătate Riverside.

Kate Lindsay a crescut într-o fa
milie numeroasă din aceeaşi zonă 
agricolă a statului W isconsin, cu 
surorile Rankin. Era nepoata unui 
verişor al lui D avid Livingstone şi 
era de-a dreptul fascinată de ceea ce 
făcea Forence Nightingale în Anglia 
şi Crimea. De aceea, şi-a părăsit 
căminul pentru a merge la Battle 
Creek în 1867, oferindu-şi serviciile 
micii şcoli de sănătate W estern 
Health Reform  Institute, pe care ad
ventiştii o inauguraseră cu un an în 
urmă. Curând, ea a mers în New Jer- 
sey pentru un curs de doi ani de 
surori medicale şi apoi la Universi
tatea statului M ichigan, la Ann A r
bor, ca mem bră a celui de-al doilea 

grup de fete cărora li s-a permis 
până atunci să studieze medicina 
acolo. Fiind una dintre cele zece fete 
din mijlocul celor 1300 de băieţi, ea 
şi-a luat porţia de batjocură şi comen
tarii sceptice, dar când i-au audiat dis
cursul în favoarea acordării pentru fe
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mei a dreptului de vot, ea a câştigat 
dezbaterea, ca şi respectul băieţilor. 
In final, ea a term inat prim a din 
clasa ei.

întorcându-se la W estern Health 
Reform Institute, care îşi schimbase 
numele între timp în M edical and 
Surgical Sanitarium, ea a făcut spe
cializarea în bolile de femei şi de 
copii, cam în acelaşi timp în care 
John Harvey Kellogg devenea direc
torul medical al şcolii. Fiind o per
soană curajoasă şi stăruitoare, în 
1883 a reuşit să convingă pe Kel
logg şi comitetul de conducere să în 
fiinţeze o şcoală de surori medicale, 
pe care a continuat să o susţină şi să 
o conducă până în 1887, când a ple
cat în Africa. M ai târziu ea a lucrat 
la Centrul de Sănătate Boulder 
(Colorado).

Prin punctualitatea, conştiinciozi
tatea şi inima sa bună, dr. Lindsay a 
lăsat o impresie de neuitat asupra m i
ilor de surori medicale, doctori şi 
pacienţi. în  timpul şederii la Battle 
Creek, singurul său cămin a fost 
micuţa cam eră aflată lângă cabinetul 
său! Ea dorea să fie mereu dis
ponibilă. Ca recunoaştere a devo
tamentului manifestat, căminul 
pentru viitoarele surori medicale de 
la Loma Linda University îi poartă 
numele.

M ulte alte femei şi-au adus con
tribuţia la  istoria bisericii adventiste, 
contribuind la îm plinirea misiunii ei. 
Nu o putem trece cu vederea pe Lora 
Clement, fiica lui M elissa Rankin, 
care a editat revista Youth’s Instruc

tor pentru o perioadă de 39 de ani 
(un fapt rar întâlnit), a cărei rubrică - 
„L e t’s Talk It O ver“ - a fost una din
tre cele mai apreciate producţii lite
rare ale denominaţiunii.

Câte mii de femei şi-au adus con
tribuţia ca lideri şi instructori de 
Şcoală de Sabat? Flora Plummer, se
cretar (ceea ce înseam nă astăzi direc
tor) al Departamentului Şcolii de 
Sabat de la Cofiferinţa Generală 
timp de 24 de ani, între 1913 şi 

1936, a scris multe cărţi şi, desigur, 
a fost ajutată de nenumărate femei şi 
fete din Şcolile de Sabat locale de pe 
întregul pământ.

Ce putem spune despre pro
fesoarele de şcoală elementară, licee 
şi colegii? De exemplu, Ida Riggels

Burden, secretar al departamentului 
Şcolii de Sabat de la Conferinţa Ore- 
gon în primii ani ai secolului, a pre
dicat deseori la serviciile divine, 
fiind doar una dintre multele femei 
predicator. Soţia fratelui E.B.Lane a 
fost bine cunoscută ca predicator, 
fără să aibă însă „scrisoarea de 
acreditare" a unui pastor întărit prin 
binecuvântare.

Hirotonisirea fem eilor a fost dis
cutată la Conferinţa Generală din 
1881, probabil ca urmare a faptului 
că baptiştii de ziua a şaptea hiroto
nisiseră recent câteva femei. în 
America, în timpul Marii crize, şi în 
Europa, în cursul celui de-al doilea 
război mondial, fem eile au slujit ca 
pastori locali fără a fi hirotonisite.

întărirea lor prin binecuvântare 
în lucrarea Evangheliei a fost mai 
mult discutată în anii 1970, iar nu 
puţine femei din Statele Unite au 
fost hirotonisite ca prezbiteri locali, 
în acelaşi timp, s-a manifestat un in
teres considerabil cu privire la o de
claraţie făcută de Ellen W hite în 
1895, care susţinea hirotonisirea fe
meilor ca diaconese sau lucrătoare 
în domeniul binefacerii: „Fem eile 
care doresc să consacre ceva din tim 
pul lor în slujba Domnului ar trebui 
rânduite să facă vizite la bolnavi, să 
aibă în grijă pe tineri şi să lucreze 
pentru nevoile celor săraci. Ele ar 
trebui puse deoparte pentru această 
lucrare prin rugăciune şi punerea 
mâinilor" (Review and Herald, 9 
iulie 1899, p. 424).

în  Statele Unite, atât în secolul al 
nouăsprezecelea, cât şi în secolul al 
douăzecilea, a existat o mişcare 
feministă foarte puternică; ca şi cea 
de mai târziu, m işcarea din secolul 
al nouăsprezecelea a avut o orientare 
corectă când a luptat pentru resta
bilirea drepturilor legitime ale fe
meilor şi a fost greşită când a pretins 
„libertatea sexuală şi eliberarea fe
meii din rolul de m amă“ . Reacţia de 
acum un secol a adventiştilor de ziua 

a şaptea a fost sublinierea rolului fe
meilor - ca funcţionare de birou ca
pabile, ca profesoare şi îndrumătoare 
ale tinerilor din biserică, din şcoală 
şi, în special, din cămin. în  definitiv, 
mamele „neeliberate" nu sunt legate 
cu lanţuri de nişte scutece, ci de 
nişte mici fiinţe făcute după chipul

lui Dumnezeu, care, atunci când se 
vor maturiza, vor putea să răspân
dească solia către lume. într-adevăr, 
chiar şi atunci când sunt mici, copiii 
sunt şi ei cuprinşi în acea categorie 
de „o ţice  făptură" la care trebuie să 
ajungă Evanghelia, aşa cum bine a 
observat sora Sarepta Henry.

Ellen W hite n-a încetat niciodată 
să înalţe cu toată pasiunea valoarea 
misiunii femeilor, dar nu a făcut-o 
într-un mod unilateral. Şi ea a făcut 
apef pentru repararea nedreptăţilor 
făcute fem eilor şi a cerut, în numele 
Domnului, rem unerare corespun
zătoare pentru munca lor. Ea scria: 

„D om nul are o lucrare pentru femei, 
ca şi pentru bărbaţi. Ele îşi pot 
ocupa locul lor în lucrarea Sa în 
acest timp de criză, iar el va lucra 
prin intermediul lor" (Evangelism, 
p. 464). „D um nezeu este un D um 
nezeu al dreptăţii şi, dacă pastorii 
primesc un salariu pentru munca lor, 
soţiile lor, care se dedică atât de dez
interesat lucrării ca truditori îm pre
ună cu El, ar trebui să fie plătite, pe 
lângă ceea ce prim esc soţii lor, în 
ciuda faptului că ele s-ar putea să nu 
ceară acest lucru" (Manuscris 43, 
1898). „N u a rămas în seama 
oam enilor să clarifice această chesti
une. Domnul este Cel care a făcut-o. 
Voi (sora W hite scria unor con
ducători) trebuie să vă faceţi datoria 
faţă de fem eile care trudesc pentru 
Evanghelie" (Evangelism, p. 493).

în vara anului 1867, când James 
W hite a întărit prin binecuvântare un 
pastor, în apropierea unui lac, a invi
tat-o pe soţia lucrătorului să înge
nuncheze şi ea alături de soţul ei, 
deoarece şi ea fusese pusă deoparte 
ca ajutor al lui. Fratele W hite a con
siderat că această practică trebuie ur
mată la toate întăririle prin binecu
vântare ale pastorilor. Când Robert 
Pierson a acceptat realegerea sa la 
sesiunea Conferinţei Generale de la 
Viena din 1975, el a rugat-o pe soţia 
sa să stea lângă el, ca simbol al 
soţiilor tuturor lucrătorilor care îm 

părtăşesc poverile soţilor lor.

Articolul de fa ţă  este adaptarea unui

capitol din cartea Tell it to the

World, Pacific Press, 1974.
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INTERVIU

Menirea femeii adventiste —  

să ofere valori spirituale autentice
Stimată soră Dumitrescu, ce 

aşteptaţi de la Anul Femeii Ad
ventiste?

Poate este pentru prim a dată 
când nu numai unei anum ite zile, ci 
unui întreg an i se acordă o asem e
nea inspirată destinaţie.

In conjunctura evenim entelor ce 

se precipită în jurul nostru, este de
sigur nevoie de o reconsiderare a ca
pacităţilor şi a rolului femeii adventiste 

în cămin, în biserică şi în societate.
Mai mult decât oricând, fiecare 

membră trebuie să-şi analizeze şi să-şi 
perfecţioneze relaţia ei cu Dumnezeu, 
spre a face faţă cu succes îndatoriri
lor covârşitoare şi a deveni exponentă 
a standardelor biblice ale bisericii.

în ciuda numeroaselor dife
renţe, care sunt trăsăturile care le 
unesc pe surorile din România?

Este cunoscută preocuparea 
surorilor adventiste din Rom ânia de 
a-şi manifesta dragostea faţă de 
Dumnezeu şi faţă de semeni. Prima, 
prin conştientizarea planului de m ân
tuire realizat prin Isus Hristos, iar a 
doua, printr-un im plicit spirit de 
voioasă slujire în cele trei com parti
mente m enţionate înainte.

Dând dovadă de credincioşie şi 
de îm preună simţire prin ospitalitate 
şi dăruire, ele doresc să.aducă închi
nare Creatorului şi să se bucure îm 
preună de făgăduinţele Sale, atât 
acum, cât şi în  veşnicie.

Care este modul în care ar 
putea femeile adventiste din Ro
mânia să participe cel mai rod
nic la împlinirea misiunii bisericii?

Deşi, printr-o pregătire profesio
nală şi intelectuală adecvată, femeia 
adventistă a arătat că poate fi utilă 
bisericii în multe domenii, menirea 

ei principală rămâne, totuşi, de a 
oferi valori spirituale autentice.

Prin rugăciune stăruitoare, prin 
exemplu personal şi prin educarea 
din fragedă pruncie în spirit advent, 
ea va reuşi să m odeleze caracterele 
propriilor copii, sau ale copiilor

comunităţii, în aşa fel încât ei să îl 
reflecteze pe cel al Mântuitorului.

De astfel de membri are nevoie 
biserica în misiunea ei de a pune sta
vilă degradării sociale şi morale ca
racteristice timpului nostru.

în ce fel ar putea biserica • 
conducerea, pastorii şi comu
nităţile - să contribuie la binele 
spiritual al surorilor?

Pentru o creştere spirituală con
tinuă, femeia adventistă are nevoie 
de o atmosferă prielnică dezvoltării, 
prin înţelegere, apreciere a efortului 
depus şi încurajare. Are nevoie de 
hrănire spirituală corespunzătoare, 
de părtăşie, pentru comunicare şi 
schimb de experienţă, ca şi de 
recreere, de mom ente de bucurie şi 
de exprimare a recunoştinţei.

în  acest scop este de dorit pro
movarea unei atitudini creştineşti a 
bărbatului faţă de fem eie atât în 
cămin, cât şi în comunitate. Atunci, 
rolul ei de soţie, de mamă, de gospo
dină şi adesea de susţinător de fami
lie, va fi mai uşor de îndeplinit.

Cred că pot da aici sugestia or
ganizării unor întruniri locale sau re
gionale, regulate, pentru sfătuirea 
cuplurilor tinere şi nu numai.

Pe de altă parte, solicitate să-şi 
asume responsabilităţile în viaţa 
comunităţii sau bisericii, ele vor tre
bui ajutate să-şi descopere talanţii în 
credinţaţi de D umnezeu şi să-i 
dezvolte activând apre slava Sa, eli
m inând astfel prejudecăţile ce mai 
dăinuie pe alocuri cu privire la rolul 

femeii în acest domeniu.
Ocazii speciale ale anului, în 

acest sens, pot fi încă organizate, 
precum: cursuri de instruire pentru 
formarea unui spirit de responsabili
tate în educaţie; participări în lucra
rea de evanghelizare urmate de îm 
părtăşiri ale experienţelor realizate; 
vizite reciproce între grupuri de 
surori susţinând program e în cadrul 
serviicilor divine din comunităţi dife
rite; excursii în mijlocul naturii sau

pentru îmbogăţirea cunoştinţelor, 
toate acestea contribuind la binele 
spiritual al surorilor noastre.

în perioade dificile, ca şi în 
anii din urmă, aţi fost activă şi 
curajoasă în promovarea acti
vităţilor pentru copii, tineri şi fe
mei. Cum priviţi în urmă? Dar 
spre viitorul femeilor din biserică?

Pentru că  a tran sfo rm at slăb i
ciunea noastră în tărie, pentru expe
rienţele minunate, privesc în urmă 
cu recunoştinţă şi exclam împreună 
cu Psalmistul: , ,0 ,  de ar lăuda oa
menii pe Domnul pentru bunătatea 
Lui...“ „Binecuvântat să fie Dom 
nul, singurul care face minuni!"

Dar, dacă în condiţiile din trecu
tul nu prea îndepărtat, încercarea de 
a lucra pentru D umnezeu a bucurat 
inimile noastre, cu atât mai mult 
folosirea din plin, în acest sens, a 
timpuhii de libertate pe careul trăim 
acum va îmbogăţi tezaurul spiritual 
al surorilor, calificându-le pentru 
încheierea cu succes a secerişului în 
viitorul - credem - apropiat.

Dacă aţi avea ocazia să vor
biţi femeilor din biserică ce me
saj le-aţi transmite?

Precum Iochebed în vremuri de 
cum plită restrişte, să lucrăm cu în 
credere neclintită în Dumnezeu în fa
voarea copiilor noştri, pentru ca, 
asemenea lui Moise, ei să fie „salvaţi 

pentru a salva!“
Să fim, de asemenea, conştiente 

precum Estera de „vrem ea pentru 
care am fost a le se" , bine ştiind că, 
deşi caracterizate prin gingăşie, fe
m eile temătoare de Dumnezeu şi în 
sufleţite de Duhul Său pot alcătui o 
forţă de neînvins în lupta cu puterile 
întunericului!

Sora Magdalena Dumitrescu s-a născut 
tn familia fr. Nicolae Cheorghiţă, pastor 
şi coordonator al evanghelizării cu lite

ratură in Uniunea Romănă. A studiat 
medicina, fiin d  nevoită să întrerupă 
cursurile după patru ani datorită îmbol

năvirii. !n fam ilia pe care a întemeiat-o 
în anul 1957 cu pastorul Ne/u Dumi
trescu, s-au născut patru copii.
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Co rida  P emetrescu

Una dintre cele mai marcante personalităţi feminine 
ale deceniilor de după război a fost, fără îndoială, "Maica" 

Demetrescu, aşa cum era cunoscută de frăţia noastră.
Ca membră, a aparţinut comunităţii Labirint: în reali

tate însă, influenţa dânsei s-a întins asupra întregii 
biserici din ţara noastră: şi nu numai prin aceea că a fost 
soţia unui pionier proem inent al uniunii noastre, ci prin- 
tr-o viaţă de credinţă proprie, ce a cuprins pe toţi cu o 
dragoste curată şi cu o preocupare din inimă faţă de 
nevoile oricui i se adresa.

Privind-o, nu ai văzut decât o soră, simplă în îm bră
căminte, m odestă în manifestări, în casă rezum ându-se la 
cele strict necesare, iar uşa fiind întotdeauna deschisă 
pentru oricine. îm preună cu fratele Demetrescu, au 
dobândit ceea ce caracterizase şi pe Zaharia şi Elisaveta 
care "umblau fără pată în toate poruncile şi rânduielile 
Domnului". Cei care au cunoscut-o se întrec parcă să 
spună că era un exem plu de credincioşie, venea întot
deauna la timp la adunare, cultiva o relaţie plăcută cu toţi 
membrii, m anifesta un spirit împăciuitor, nu jignea pe ni
meni, dar răm ânea principială, şi nu puteai să te superi 
dacă îţi făcea o observaţie. Ca gospodină, era strictă în 
respectarea principiilor reformei sanitare, inventând tot 
felul de reţete pentru meniuri sănătoase, pe care le şi 
oferea spre încercare.

M anifesta respect şi o grijă deosebită faţă de soţul 
său. Legătura lor sufletească este frumos iluminată de ur
mătorul detaliu din viaţa cotidiană: casa fiind mai tot tim 
pul plină de musafiri şi vizitatori, orele mesei erau greu 
de respectat. Aşa că M aica aducea m âncarea la fratele 
Demetrescu şi-i oferea, lingură cu lingură, în timp ce el 
conversa cu cineva, spunându-i: "Poftim, taică!" La fie
care lingură, se auzea răspunsul: "Mersi, maică!"

Ceea ce se cere neapărat amintit este spiritul de 
rugăciune. în  preajm a dânsei găseau întotdeauna cuvinte 
de speranţă, de mângâiere,, de încurajare. M edita mult 
asupra Cuvântului lui Dumnezeu. Spunea unei surori, 
într-o dimineaţă: "Auzi, m-am trezit pe la ora două, şi 
am citit din Biblie, din cutare loc. Mi se părea că nu mai 

citisem niciodată acele cuvinte!" Şi a început să poves
tească ce idei a găsit în pasajul citit.

Bazându-se pe Scripturi, a  avut o încredere copilă
rească în puterea rugăciunii. Ştia că Dumnezeu îşi îm 
plineşte făgăduinţele. Am auzit această istorisire: Fiicei 
mele i se fixase un exam en pentru Sabat. Nici profesorul, 
nici directorul nu au vrut să stea de vorbă cu mine. Unde

era să mă duc? La Maica. "Nu te speria! Punem genun
chiul jos! D om nul poate schim ba program ul şcolii." 
N e-am  hotărât pentru post şi rugăciune. D upă câteva 
zile, fetiţa vine de la şcoală, strigând: "Mamă, nu mai 

avem examenul sâmbătă, ci joi!" Când am spus bucuria 
m ea sorei Demetrescu, dânsa a exclamat, în stilul ei in- 
confundabil: "Mă prăpădesc de bunătatea lui Dumnezeu! 
Hai, Dorino, vino să-I mulţumim!"

De fapt, în fiecare miercuri se ţinea "oră" de rugăciuni 
la dânsa acasă. Veneau mulţi. Făcea listă, cu nevoile ex
primate de cei prezenţi. Apoi se rugau. Dacă se anunţa 
că este cineva la spital, m ergea acolo şi îngenunchea la 
patul bolnavului, rugându-se cu voce tare, pentru în 
sănătoşirea tuturor celor din salon. O soră, slăbită, avea 
nevoie de nişte caş. D ânsa a plecat într-o comună unde 
ştia că va găsi ce trebuia. S-a întors şi a dat caşul celei în 
nevoie. "Dar cum aţi putut să faceţi aşa ceva, maică?!" 
"Dacă te iubesc..." a fost simplul răspuns. Aşa a mărtu
risit: "Eu, când caut sau mă duc să cum păr ceva, m ă rog 
Domnului, să fie după voia Lui". Nu existau nevoi faţă 
de care să nu-şi manifeste un interes sincer şi plin de 
iubire. Lua acasă, de la adunare, cinci-şase persoane, din
tre cei rămaşi în curte. Se apropia şi-i întreba direct: "Tu 
unde mergi ?"

Un frate din Labirint suferea mult din cauza locuinţei 
necorespunzătoare. S-a consfătuit cu Maica, s-au rugat 
şi, printr-un şir de minuni, prin bunăvoinţa unui om 
străin şi prin împrejurări cu adevărat miraculoase, în 
câteva zile au prim it în dar un apartament corespunzător. 
Când a aflat sora Demetrescu, nu s-a mirat de loc, doar a 
adăugat: "Domnul, când făgăduieşte şi împlineşte!"

Cu ocazia unei percheziţii, oam enii autorităţii 
strângeau literatura căutată, şi s-au atins şi de Biblie. 
"Pe-asta nu mi-o luaţi. E viaţa mea !" a strigat dânsa, 
strângând Biblia la piept.

Când fratele Demetrescu, fiind urmărit, a trebuit să 
plece de acasă, fraţii care-1 ocroteau au spus: "Totuşi, 
soţia lui ar trebui să ştie unde se găseşte." Dar dânsa a 
răspuns: "Nu-mi spuneţi, căci dacă voi fi întrebată, eu nu 
voi minţi. Eu voi spune unde se găseşte!"

Din toată ţara curgeau fraţi, surori, pentru sfat, alcătuire 

de memorii, intervenţii. Unii au vrut să-i mai oprească, 
socotind că fam ilia Demetrescu este la  capătul puterilor. 
Aflând, dânsa a replicat: "Nu-i opriţi, că ne scurtaţi viaţa!"

în  adevăr, au avut parte de o viaţă plină, îmbelşugată, 
lungă şi binecuvântată până ce, după "Taie’altar de rugă
ciune", s-a stins şi Maica, lăsând în urmă amintiri de neşters 
în memoria poporului lui Dum nezeu din această ţară.
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Martha S zurd Lu c r e ţ ia  D ia c o m e s c u

Sora Szurd M artha se distinge printre surori prin fap

tul că a fost prim a m isionară adventistă, în mai multe 
districte transilvănene. Se caracterizează printr-un zel şi 
credincioşie rară, având succese în mod deosebit în câşti
garea de suflete. Zilele săptămânii au găsit-o totdeauna 
în vizite şi lecturi biblice, sau pregătirea corurilor, pro
gramelor muzicale.

Absolventă a Seminarului Teologic - prom oţia 1954, 
activează oficial până la arondările efectuate în anii 1960 
când, îm preună cu alţi lucrători - numărul câmpurilor 
m isionare fiind redus - b iserica a fost nevoită s-o lase 
în afara numărului de lucrători angajaţi, ceea ce nu a 
afectat devotamenul şi zelul dânsei în lucrarea D om nu
lui. Predicile dânsei au însufleţit şi în continuare comu
nităţile pe care le vizita.

în ce priveşte integrarea dânsei printre fraţii lucrători, 
a cunoscut şi perioade dezavantajoase - prezenţa unei 
surori misionare pe vrem ea aceea, la noi în ţară, era încă 
neobişnuită.

D ar m em brii com unită ţilo r au înconjurat-o  cu 
căldură, deşi până în  ziua de astăzi există fraţi care 
au o cantitate de rezervă faţă de surori, indiferent ce 
slujbă îndeplinesc, în  m od deosebit referindu-se la 

amvon.
Sora Szurd M artha a lucrat, ca m isionară - lucrător 

biblic - nefiind hirotonisită.
Şi în prezent este activă, vizitând diferite comunităţi. 

Astfel, de curând, a vizitat com unitatea Sic, unde s-a 
regăsit cu fraţii în vârstă din timpul slujirii dânsei, 
lăsând o impresie bună şi încurajatoare în credinţă şi 

nădejde adventă.

S u sa n  a  G heorghiu

Gândul ne conduce spre o soră care a avut privilegiul 
de a deveni deschizătoare de drumuri.

Sora Gheorghiu Susana, născută Moser, a îmbrăţişat 
credinţa adventă în anul 1925, în com unitatea Reghin. 
Plină de daruri misionare, tânăra de 18 ani devine prima 
soră din ţara noastră care pleacă în Germania pentru a 
urma cursurile Seminarului teologic adventist din Frie- 
densau, absolvindu-le în anul 1933. Un timp lucrează în 
Spitalul Charitee din Berlin, apoi, până la sfârşitul războ
iului în Bucureşti, spitalul Elias. A fost membră la com u

nităţile Labirint şi Popa Tatu.
Căsătorindu-se cu ing. Virgil Gheorghiu, a dus o viaţă 

exemplară de rugăciune, influenţa dânsei răspândindu-se 

îndeosebi dincolo de hotarele ţării, dar şi în familie, din 
care au ieşit patru pastori adventişti deosebit de binecu

vântaţi.

"Maica" Lucreţia D iaconescu s-a născut odată cu se
colul nostru, la 26 martie 1900, despărţindu-se de el cu 
puţin înainte de a-şi atinge împlinirea, la 24 iunie 1994.
A aflat adevărul prezent printr-un prizonier de război, pe 
când avea numai şaptesprezece ani, devenind astfel 
pioniera soliei pe meleagurile deluroase ale Pucioasei, 
Dâmboviţa.

Lucrează ca învăţătoare şi se căsătoreşte cu directorul 
şcolii dintr-un sat vecin, V ictor Diaconescu, un alt suflet 
tânăr atins de jarul vestirii advente.

Intr-o vreme de avânt a lucrării, pionierii au înţeles 
cu adevărat că viitorul atârnă de crearea unui sistem 
solid creştin de educaţie a tineretului şi a viitorilor pas
tori. în  cadrul acestui efort, V ictor şi Lucreţia D ia
conescu au fost chemaţi să slujească îm preună în primele 
şcoli ale bisericii, la Focşani, apoi la Târnăveni şi la 
Stupini-Braşov, parcurgând astfel patruzeci de ani de 
legătură vitală, de identificare cu Şcoala.

M ărturie netrecătoare a nenum ăratelor griji, speranţe, 
bucurii, spaime, rugăciuni, m iracole, care i-au curs prin 
suflet în vremurile când entuziasmante, când tragice ale 
Şcolii, stă m oştenirea literară, valorificată cu multă grijă 
în ultimii ani de fiul său, dr. M ircea Valeriu Diaconescu, 
din Aachen, Germania.

Pentru sora Lucreţia D iaconescu, chiar în cerurile 
înalte dacă te-ai afla, punctul care ţi-ar atrage irezistibil 
atenţia ar fi Şcoala. Ascultaţi:

"Dacă eşti într-un aeroplan şi pluteşti deasupra Ţării 
Româneşti în punctul cuprins între cotul ce-1 fac Carpaţii 
meridionali cu Carpaţii răsăriteni, punct care se numeşte 
în geografia ţării mele vestita 'C âm pie a Bârsei’, de te 
cobori mai aproape de pământ, vei vedea în partea de 
răsărit a oraşului Braşov cum se ridică pe malul unei ape 
curgătoare - Ghimbăşelul - o clădire impozantă, în stil ul- 
tra modern, Şcoala M isionară A dventistă, Institutul 
Biblic Braşov - S tu p in i....

De ju r îm prejurul Şcolii - numai câmpii cultivate cu 
grâu, porumb, cartofi şi sfeclă de zahăr. Câteva ferme 
particulare, plus cea a Şcolii. Iată cel mai bun loc şi cea 
mai potrivită clădire pentru instalarea unui spital, unde 
pot să încapă până şi două sute de răniţi, plus săli de ope
raţie, săli de mese, locuinţă pentru personalul de serviciu 
al Crucii Roşii, până şi o sală de spectacole şi conferinţe 
pentru convalescenţi. în  tot oraşul nici un spital nu e mai 
bine instalat şi răniţi mai mulţumiţi, ca în Spitalul nr. 157."

Şi aşa începe lunga dram ă a Şcolii, de atunci şi până 
astăzi bună pentru toţi şi pentru toate, numai pentru zidi
torii şi proprietarii ei legali, nu. Paginile scrise, cu mână 
sigură şi vigoare de munteancă trecută prin multe, 

rămân un memento cu valoare de supravieţuire pentru 
generaţiile de adventişti care n-au văzut Şcoala, dar tre
buie să ştie că de acolo îşi trag seva. Adu-ţi aminte.
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DOCUMENTAR U tl pilTlCt d ific il

pe agenda de la Utrecht195
De mai bine de douăzeci 

de ani, subiectul hirotonirii fe
meilor se află în centrul discu
ţiilor cu prilejul unor sesiuni 
ale Conferinţei Generale sau 
ale Comitetului său. Sesiunea 
de la Utrecht nu va face excep
ţie. Potrivit unei hotărâri din 9 
octombrie 1994 a Comitetului 
anual (vezi Curierul Adventist, 
noiembrie 1994), pe agenda 
sesiunii se va afla, pentru 
dezbatere şi vot,următorul 
punct: "Conferinţa Generală în
credinţează fiecărei diviziuni 
dreptul de a autoriza întărirea 
pentru slujba Evangheliei a per
soanelor de pe teritoriul său în 
armonie cu regulile în vigoare, 
în plus, acolo unde condiţiile 
nu fac acest lucru nerecomandabil, 
o diviziune poate autoriza în
tărirea persoanelor calificate, . 
indiferent de sex. In acele divi
ziuni în care comitetul executiv 
al diviziunii ia hotărâri speci
fice aprobând întărirea femeilor 
pentru slujba Evangheliei, fe 
meile pot f i  întărite ca să slu
jească în acele diviziuni."

Această dezbatere în curs 
în biserică ne-a preocupat mai 
puţin. Dar mulţi dintre noi 
vom fi la Utrecht şi vom asista 
la discuţii. Cei optsprezece de
legaţi vor participa la dezbateri 
şi vor vota. Oricare va fi rezul
tatul votului, vor u rm aalte dis
cuţii şi luări de poziţie. Chestiuni 
.de mare importanţă vor fi aduse 
ca argumente pentru un vot fa
vorabil sau negativ.

Articolul de faţă doreşte să 
ofere cititorilor posibilitatea
(1) să obţină informaţii cu privire 
la istoria acestor dezbateri;
(2) să cunoască principalele po
ziţii şi argumentele folosite, ca 
punct de plecare în studiul per
sonal; (3) să recunoască nevoia 
de călăuzire specială şi să o caute 
în rugăciune pentru ei înşişi şi 
pentru biserica reunită la nivelul 
de cea mai înaltă autoritate şi
(4) să evalueze corect diferi
tele redări şi interpretări ale 
discuţiilor care vor avea loc.

Scurt istoric. Punctul de 
plecare oficial este o hotărâre a 
Comitetului anual al CG din
1973, când s-a dat acordul pen
tru numirea de femei pentru ac
tivităţi pastorale şi evanghelistice, 
în regiunile în care o asemenea 
acţiune este acceptată. La Comi
tetul anual din 1974, s-a votat 
"să se ceară Consiliului con
sultativ executiv al preşedin
telui CG să sprijinească stu
dierea în continuare a alegerii 
de femei în slujbe ale comu
nităţii locale care cer întărire, 
iar comitetele diviziunilor să 
exercite prudenţă în oricare 
dintre cazurile speciale care s-ar 
putea ridica înainte ca o poziţie 
definitivă să fi fost adoptată."

Comitetul de primăvară al 
CG din 1975 a votat ca "în ar
monie cu spiritul şi intenţia vo
tului Comitetului anual din
1974, cea mai mare prudenţă 
şi atenţie să fie exercitate în în
tărirea de femei pentru slujba 
de presbiter local, iar conferin
ţele să ceară sfatul comitetelor 
uniunii şi diviziunii, înainte de 
a acţiona."

De atunci, sute de comuni
tăţi din Diviziunea nord-ame- 
ricană au ales femei ca presbiteri 
locali, astfel încât se apreciază 
că acum mai mult de o mie de 
surori slujesc ca presbiteri în
tăriţi în comunităţile locale. Ho
tărârea a fost reconfirmată de 
votul Comitetului anual din 1984.

Deşi, la sesiunea CG din 
1985, întărirea femeilor ca pas
tori a fost respinsă, ulterior a 
fost formată o Comisie cu pri
vire la rolul femeilor, formată 
din peste 80 de persoane - bărbaţi 
şi femei, pastori şi laici, admi
nistratori şi profesori, reprezen
tând întregul câmp mondial. 
După ce au fost prezentate nu
meroase lucrări, după îndelun
gate dezbateri, s-a votat să se 
propună Comitetului executiv 
şi, apoi, sesiunii CG din 1990, 
sporirea rolului femeilor în bi
serica adventistă, dar fără acor
darea întăririi de pastor. Această

propunere a fost votată de ma
joritatea delegaţilor. A fost de 
asemenea votată o altă propu
nere care acordă pastorilor 
ajutor (fie bărbaţi, fie femei) o 
parte însemnată a privilegiilor 
pastorilor întăriţi, prin delega
rea instituţiei ai cărei angajaţi 
sunt.

Se apreciază că, în Divizi
unea nord-americană, slujesc 
în aceste condiţii circa 25 de 
femei ca pastori neîntăriţi şi 
alte 25 sunt capelani în in
stituţii medicale adventiste.

Luări de poziţie. în ulti
mii zece ani, în revista Minis- 
try, editată de Asociaţia Pasto
rală a CG, au apărut mai multe 
articole cu privire la acest subiect. 
Autorii reprezentau ambele 
poziţii şi adesea editorii indicau 
faptul că publicarea articolelor 
nu reprezintă o aprobare a 
poziţiei exprimate şi nici a ar
gumentelor prezentate. Citito
rii erau încurajaţi să citească în 
mod critic articolele şi să stu
dieze subiectul pentru ei înşişi. 
Vom prezenta pe scurt ideile 
principale ale acestor articole.

In Ministry din martie 
1985, în editorialul intitulat 
întărirea femeilor, Robert 
Spangler enunţă pe scurt hotă
rârile mai importante până la 
acea dată, oferind patru obser
vaţii personale. Prima este că, 
deşi teoretic femeile erau ac
ceptate şi încurajate să urmeze 
cursurile pastorale ale Semi
narului teologic, un număr mic 
de surori a beneficiat de această 
posibilitate, probabil datorită 
slabei perspective de a fi anga
jate. A doua observaţie arată 
că există o anumită confuzie 
cu privire la categoria în care 
se încadrează subiectul întăririi 
femeilor: este o chestiune teo
logică sau una administrativă?

Preşedintele CG, fr. Neal 
Wilson, s-a referit la studiile 
excelente care fuseseră prezen
tate şi a spus că cele mai multe 
arată că Biblia şi Spiritul Pro
fetic nu susţin şi nici nu con

damnă întărirea femeilor. Dacă 
decizia este din domeniul ad
ministrativ, biserica în sesiune 
va socoti că este mai uşor să se 
pronunţe.

A treia observaţie este le
gată de o altă afirmaţie a fr. 
Wilson, şi anume că, de fapt, 
trebuie ca biserica fie să dea 
înapoi, fie să meargă înainte în 
această chestiune. El a indicat 
că poziţia actuală (deci din 
anul 1984) nu mai poate fi 
susţinută, datorită deciziilor an
terioare ale bisericii de a îngă
dui surorilor să urmeze 
aceleaşi studii. Editorul se în
treabă dacă biserica este dis
pusă să se retragă din poziţia 
actuală, dar nu este convins că 
ea doreşte să meargă înainte. 
"Dacă noi nu suntem dispuşi 
pentru nici una din alternative, 
aceasta ne lasă într-o situaţie 
stânjenitoare, care are capaci
tatea să creeze tulburare în 
biserică".

"în sfârşit, oricare ar fi 
rezultatul, apelul nostru este ca 
acest subiect să nu stânjenească 
misiunea bisericii, care şi-a 
primit de la Domnul porunca 
să meargă la fiecare neam, 
seminţie, limbă şi norod cu 
vestea glorioasă a mântuirii în 
Hristos şi a apropiatei Sale ve
niri. Oricare ar fi rezultatul vo
tului la sesiunea CG, acesta nu 
ar trebui să afecteze în nici un 
fel activităţile de câştigare de 
suflete ale pastorilor şi ale mem
brilor - fie bărbaţi, fie femei."

Acelaşi număr prezenta în 
paralel două articole asupra 
acestui subiect, scrise din per
spective opuse. Bernard Seton, 
înainte de pensionare secretar 
asociat al CG, răspunde NU la 
întrebarea: Trebuie biserica 
noastră să întărească femei'? 
Autorul începe cu declaraţia: 
"Eu am recunoscut de mult su
perioritatea morală a femeilor 
în multe dintre situaţiile vieţii 
şi admir în continuare contri
buţiile lor în favoarea umanităţii 
şi a bisericii. Şi eu deplâng pro
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fund nedreptăţile la care multe 
dintre ele sunt încă supuse. Dar 
admiraţia şi aprecierea nu răs
pund la întrebarea cu privire la 
validitatea întăririi femeilor pen
tru slujire. Pentru a răspunde 
la  aceasta, biserica trebuie să 
consulte Biblia, autoritatea ei 
privind doctrina şi practica.
Este posibil ca Biblia să nu 
pronunţe răspunsuri cu privire 
la fiecare din întrebările bise
ricii dar, cu studiu atent şi plin 
de respect, biserica poate să 
găsească principiile şi practicile 
pe care Dumnezeu doreşte să 
le urmăm. Această abordare 
este specifică adventiştilor.
Noi declarăm în continuare că 
Biblia este singurul izvor pen
tru convingerile şi practicile 
noastre."

Bernard Seton începe cu 
raportul creaţiunii, din care 
reţine că bărbatul şi femeia au 
fost creaţi egali, dar destinaţi 
unor roluri biologice, sociale 
şi religioase diferite. De la 
început Biblia a stabilit o 
preoţie şi o slujire rezervată 
bărbaţilor. Domnul Hristos a 
menţinut această poziţie, iar 
biserica primară a urmat exem
plul întemeietorului, numind 
un bărbat în locul vacant din 
rândul apostolilor. "Deşi scrii
torii biblici onorează pe drept 
pe femeile care şi-au apărat în 
mod curajos credinţa, ei nu 
acordă un statut apostolic sau 
pastoral nici uneia dintre ele".

Autorul tratează în con
tinuare pasajele din Pavel care 
pot fi de ajutor. "în capitolul 
11 din 1 Corinteni, Pavel răs
punde la întrebarea bisericii cu 
privire la acoperirea capului fe
meii în biserică. El dă sfaturi 
care reflectă contextul obice
iurilor greco-romane din 
primul secol şi care nu pot fi 
în totalitate transferate în zilele 
noastre. Totuşi, răspunsul său 
atinge câteva principii de bază 
care merită atenţia noastră." 
Apoi se explică pasajul din 1 
Timotei 2,1-15. Pavel dă in
strucţiuni cu privire la con
duita potrivită pentru serviciul 
de închinare. Versetul 12 
spune: "Femeii nu-i dau voie 
să înveţe pe alţii, nici să se 
ridice mai pe sus de bărbat? ci 
să stea în tăcere”. în zilele lui 
Pavel ar fi fost nepotrivit ca o

femeie "să înveţe" dacă un băr
bat capabil se afla în adunare. 
Dacă nu era nici un bărbat, aşa 
cum a fost probabil cazul la 
Filipi, o femeie consacrată şi 
capabilă putea să slujească ca 
un conducător (Fapte 16,14.15.40). 
Totuşi, aproape sigur, Lidia 
era conducătoare în contextul 
unei familii.Exemplul ei nu sta
bileşte un precedent pentru 
cadrul bisericesc normal. "Noi, 
după aproape două mii de ani, 
trebuie să recunoaştem dis
tanţa extraordinară pe care am 
parcurs-o de la situaţia domi
nantă din zilşle lui Pavel. Astăzi 
noi chemăm femei, le dăm o 
recunoaştere, le sprijinim, le 
spunem bun-venit la această 
poziţie de răspundere. Re
cunoaştem cu bucurie con
tribuţia majoră pe care ele o 
aduc la vigoarea bisericii. Dar, 
încă o dată, aici (în Fapte 16) 
nu este vorba de predicare.
Nici de întărire."

Bernard Seton discută în 
continuare Galateni 3,28. "O 
primire autentică a creştinismu
lui îndepărtează barierele rasiale, 
sociale şi sexuale care au îm
piedicat unitatea şi toţi creş
tinii care sunt cu adevărat ’în 
Hristos Isus’ sunt ’una’ în El.
... Dar textul nu spune că dife
renţele rasiale, sociale, sexuale 
sunt abolite. ...Astfel, corect 
considerat, Galateni 3,28 nu 
are nici o semnificaţie directă 
pentru subiectul întăririi fe
meilor şi nu poate fi citat în fa
voarea practicii."

în coloane paralele, Will- 
more Eva, la data aceea direc
tor asociat al Asociaţiei pasto
rale din Conferinţa Potomac, 
prezintă argumente în favoarea 
întăririi femeilor. El declară: "în 
discuţiile antagoniste cu privire 
la legitimitatea femeilor în pas- 
toraţie, o mare parte a dezacor
dului cu privire la datele biblice 
provine din diferenţe herme- 
neutice (de interpretare a Bi
bliei). ... Situaţia se complică 
şi mai mult pentru că biserica 
creştină din secolul nostru în
tâmpină multe situaţii care nu 
apăruseră în perioada biblică.
... Una dintre cele două abor
dări pe care adventiştii le folo
sesc pentru a aplica conţinutul 
Bibliei la situaţiile contempo
rane ar putea fi numită abor

darea literalistă. Cei ce o adoptă 
se concentrează asupra unor 
declaraţii biblice sau cazuri 
scripturistice specifice. Prin 
contrast, susţinătorii celei de-a 
doua hermeneutici caută prin
cipii generale pe care le desco
peră ca inerente în cursul Scrip
turii. Ei iau în considerare şi 
procesul istoric şi cultural în 
care a activat scriitorul inspi
rat." Autorul propune utilizarea 
a ceea ce este mai bun în fie
care dintre cele două abordări, 
urmărind armonizarea declara
ţiilor specifice, didactice, legale 
ale Bibliei (cum ar fi 1 Tim. 2,
11-15) cu principiile mai gene
rale ale Scripturii (ca cele din 
Gal.3,1-4.7 şi mai ales v.22).

Autorul exemplifică 
această metodă prezentând 
raportul creaţiunii şi al căderii, 
cu implicaţiile sale, şi apoi dis
cutând modul în care apostolul 
Pavel dezvoltă ideile acestea 
aplicându-le situaţiilor din tim
pul său. Bărbatul şi femeia 
constituie umanitatea care re
flectă chipul lui Dumnezeu, 
înainte de cădere cei doi sunt 
prezentaţi ca egali şi comple
mentari. Ordinea creaţiunii 
este semnificativă în primul 
rând pentru relaţiile din inte
riorul familiei şi nu pentru 
toate relaţiile sociale şi eclesi- 
astice ale bărbaţilor şi femeilor.

Geneza 3 descrie efectele 
apariţiei păcatului. Partea lui 
Adam în cădere este clar arătată 
şi Eva nu este arătată ca fiind 
mai vinovată decât Adam. Bles
temul aduce o schimbare în 
poziţia relativă a celor doi, dar 
efectele prezentate în Geneza 
sunt limitate la relaţia de căsă
torie. în sfera căsătoriei se exer
cită stăpânirea bărbatului asu
pra femeii. Apoi autorul se în
dreaptă spre Noul Testament şi 
miezul teologiei lui Pavel - ac
tul răscumpărător al lui Dum
nezeu în Hristos. în Galateni 
3,10-29 Pavel cuprinde toată 
Evanghelia şi efectul ei asupra 
relaţiilor umane în declaraţia 
centrală din v.28: "Nu mai este 
nici Iudeu, nici Grec; nu mai 
este nici rob, nici slobod; nu 
mai este nici parte bărbătească, 
nici parte femeiască, fiindcă 
toţi sunteţi una în Hristos 
Isus". "Deoarece Hristos a ve
nit, vechile moduri de a defini

relaţiile umane au fost des
fiinţate. Răscumpărarea le 
readuce la starea de dinainte 
de cădere, ca şi când nu ar fi 
fost niciodată tulburate de apa-, 
riţia păcatului şi de blestem. 
Legătura dintre 'blestemul le
gii’ (v.13) şi blestemul Evei 
este evidentă. Blestemul Evei 
a venit în urma căderii ei în 
păcat. Tocmai împotriva rezul
tatelor păcatului - ale oricărui 
păcat, dar mai ales ale păcatu
lui originar - Domnul Hristos a 
venit ca al doilea Adam ca să 
şteargă efectele căderii. în 
Eden, blestemul legii călcate a 
căzut asupra Evei. în Ghetse- 
mani, Domnul Hristos S-a su
pus blestemului legii călcate, 
astfel încât Eva şi toată ome
nirea să poată fi eliberaţi de 
el." "în termenii discuţiei noas
tre, este imperativ ca noi, 
acţionând în armonie cu actul 
răscumpărător al lui Hristos, 
să facem tot ce este posibil în 
comunitatea credinţei ca să în
depărtăm efectele blestemului 
Evei din căsniciile noastre, din 
societate şi din biserică."

Autorul discută pasajele 
din scrierile lui Pavel care men
ţin un rol de supunere pentru 
femei în biserică. Acestea sunt 
aşezate în contextul restricţiilor 
sociale şi culturale ale timpu
lui, în care o greşită înţelegere 
a libertăţii din partea unor 
surori, din Corint mai ales, ex
punea biserica acuzaţiilor de 
uşurătate şi chiar imoralitate. 
Dar aceste restricţii nu există 
astăzi, dimpotrivă, în multe 
părţi ale lumii contextul social 
favorizează chemarea femeilor 
la o slujire completă.

Spre finalul articolului se 
arată că este o lipsă de con
secvenţă ca surorile să înveţe 
pe alţii în biserică, să deţină 
numeroase poziţii de răspun
dere "mai pe sus de bărbat", să 
nu îşi mai acopere capul în 
închinare, şi totuşi să li se re
fuze chemarea la slujire de
plină consfinţită prin întărire. 
"Restricţii clare, pe plan so
cial, cultural şi deci şi religios 
au împiedicat comunitatea 
creştină primară să împlinească 
mandatul Evangheliei, care 
cerea o poziţie echivalentă pen
tru toţi copiii lui Dumnezeu în 
Hristos. în chestiunea sclavi-

Curierul Adventist • Mal 1995 13



oameni liberi, a venit totuşi un 
timp când concesiile să fie în
depărtate şi să se răspundă pe 
deplin mandatului acesta. Tot 
aşa acum, în chestiunea fe
meilor în comunitatea creştină, 
timpul a sos it.... Eu cred că, 
pe baza dovezilor biblice luate 
ca un tot, pentru a înţelege pe 
Pavel în mod corect, trebuie să 
plecăm din acelaşi punct ca şi 
el: efectul venirii lui Hristos 
asupra vieţii fiinţelor umane. 
Aparentele declaraţii contrare 
care se găsesc în alte locuri şi 
chiar la Pavel trebuie să fie su
puse declaraţiei de principii 
bazate pe răscumpărare cum se 
află în Galateni 3,28 şi nu in
vers. Actul răscumpărător al 
lui Dumnezeu în Domnul Hris
tos, şi implicaţiile sale, trebuie 
să fie criteriul suprem pentru 
definirea activităţii şi practicii 
bisericii.

Ministry din octombrie 
1986 publică, sub semnătura 
lui Samuele Bacchiocchi, arti
colul cu titlul Femeile: slujire 
fără hirotonire. Articolul repre
zintă convingerile la care a 
ajuns autorul, care afirma că 
va studia în continuare şi va 
publica o carte (aceasta a apă
rut un an mai târziu, purtând ti
tlul Women In The Church). 
Autorul afirma de la început că 
o mare parte a literaturii pe 
care a citit-o, atât adventistă 
cât şi neadventistă, nu dă 
atenţie unei distincţii impor
tante - între slujirea femeilor în 
biserică şi întărirea lor ca pas
tori. "Premisa pare a fi că o fe
meie poate sluji în biserică 
numai dacă a fost întărită prin 
binecuvântare. Această pre
misă greşită, nebiblică, poate 
fi privită ca fructul amar al 
clericalizării medievale a bise
ricii apusene, prin care slujirea 
în biserică a fost limitată aproape 
în exclusivitate la preoţii hiro
toniţi. Astfel, astăzi femeile 
sunt conduse în mod greşit să 
caute hirotonirea preoţească 
pentru că nici o altă formă de 
slujire autentică nu pare să le 
fie accesibilă. Această situaţie 
reprobabilă trebuie să fie corec
tată, dar nu împingând pe fe
mei spre întărire, ci prin redes
coperirea viziunii biblice ca o 
unitate (trupul lui Hristos) cu o 
varietate de daruri de slujire

(1 Cor. 12,12-31; Efes. 4,11-13). 
Vechiul Testament, aşa cum 
voi arăta în continuare, îm 
piedică ungerea femeilor ca să 
slujească ca preoţi, iar Noul 
Testament lje împiedică să slu
jească ca apostoli, dar Scrip
turile oferă o susţinere masivă 
pentru participarea lor în slu
jirea profetică, liturgică şi so
cială a bisericii."

în continuare autorul 
menţionează numeroase exem
ple (probabil toate) de femei 
din Vechiul Testament "care 
au slujit nevoilor spirituale şi 
sociale ale vechiului Israel". în 
Noul Testament, "este adevă
rat că Pavel a scris câteva prea- 
des-citate restricţii privind 
rolul femeilor,pentru a corija 
anumite abuzuri. Dar este in
discutabil că femeile au înde
plinit un rol vital în slujirea 
creştină a Noului Testament."

După ce dezvoltă tema slu
jirii femeilor în biserica de 
astăzi, autorul enumeră şapte 
motive principale care, potrivit 
convingerii sale, exclud pe fe
mei de la slujirea de pastor:
(1) Ordinea creaţiei - mai întâi 
Adam, şi apoi Eva. "Raportul 
creaţiunii din Geneza arată că, 
deşi bărbatul şi femeia erau în 
mod egal purtători ai chipului 
lui Dumnezeu, ei au fost creaţi 
diferit în termenii sexului şi 
funcţiilor lo r.... Aceasta nu spri
jină în nici un fel o concepţie 
misogină de superioritate a băr
batului. Dimpotrivă, scopul 
este să se sublinieze diferen
ţele de bază dintre bărbat şi fe
meie, diferenţe prezente chiar 
în ordinea creaţiei. ... Ordinea 
creaţiei mai înseamnă că băr
batul este chemat să împlinească 
un rol de conducere atât în bise
rică, cât şi în familie. Acesta 
este argumentul crucial - teolo
gic şi nu social - pe care apos
tolul Pavel îl foloseşte pentru a 
susţine porunca: 'Femeii nu-i 
dau voie să înveţe pe alţii, nici 
să se ridice mai pe sus de băr
bat’ (IT im . 2,12-14)."

(2) Rolul de conducere al 
bărbatului în familie este in
disolubil legat de rolul de con
ducere în biserică. Conducerea 
nu înseamnă superioritate, iar 
supunerea nu implică inferiori
tate, după cum arată relaţiile 
din cadrul Dumnezeirii.

(3) Biblia stabileşte o preoţie 
sau slujire pastorală în exclu
sivitate masculină, atât în fami
lie, cât şi în afara ei. în multe 
privinţe Domnul Hristos a fost 
un non-conformist, dar nu a 
făcut nimic pentru a include fe
mei între apostoli.

(4) Biblia "foloseşte în mod 
consecvent o terminologie mas
culină atunci când se referă la 
Dumnezeu. Este evident că 
Dumnezeu este mai pe sus de 
diferenţierea sexuală umană.
... Dar Dumnezeu a ales să Se 
descopere pe Sine atât în Scrip
turi, cât şi prin Hristos în ter
meni şi imagini care sunt în 
mod categoric masculine."

(5) Rolul simbolic pe care 
pastorul îl îndeplineşte este de 
reprezentant al lui Hristos. ... 
Aşa cum un tată uman reflectă 
pentru copiii săi imaginea 
Tatălui ceresc, tot aşa pastorul 
reprezintă pentru comunitatea 
sa pe Tatăl ceresc, Păstorul şi 
Preotul. O femeie nu poate în
deplini această funcţie sim
bolică unică deoarece rolul ei 
biblic nu este acela de păstor, 
preot sau tată. A schimba na
tura simbolului creând pastori 
femei ar însemna să desfiinţăm 
complet funcţia biblică a slu
jirii pastorale."

(6) Sfintele Scripturi, care 
sunt călăuza bisericii, "nu oferă 
nici un principiu general, nici 
un precept specific şi nici un 
exemplu care să poată susţine
o asemenea practică.”

(7) "în sfârşit, femeile nu 
trebuie să fie întărite pentru că 
slujirea pastorală nu este o pro
fesie pe care o poate îmbrăţişa 
orice persoană pregătită. Aceasta 
este o chemare divină pe care 
nimeni nu o poate pretinde ca 
un drept. Ea înseamnă o desem
nare solemnă din partea bisericii 
pentru cei care au dat o dovadă 
a chemării lor divine (Tit 1,5-9).

Cei care sunt în favoarea 
întăririi femeilor argumentează 
că femeile sunt la fel de com
petente şi de capabile în slujire 
ca şi bărbaţii. Nimeni nu con
testă acest lucru. Dar ceea ce 
se discută nu este pregătirea 
sau capacităţile cuiva, ci voinţa 
lui Dumnezeu aşa cum este 
descoperită în Scripturi."

Acest articol a generat o 
avalanşă fără precedent de

scrisori ale cititorilor, atât fa
vorabile, cât şi de contestare 
energică a unora dintre argu
mentele autorului.

Mi nistry din septembrie 
1988 conţine un articol scris 
de John Brunt, decanul facul
tăţii de teologie de la Colegiul 
Walla Walla, intitulat întărirea 
femeilor: o discuţie privind 
hermeneutica. Autorul atrage 
atenţia asupra faptului că atât 
cei care sunt în favoarea în
tăririi femeilor cât şi cei care 
se opun citează aceleaşi texte 
biblice. Cu toate acestea, tex
tele respective nu se ocupă în 
mod direct de întărirea femeilor. 
Texte ca 1 Corinteni 14,33-36:
1 Timotei 2,11-15 şi 1 Timotei 
3,2 pot fi privite într-un mod 
literal sau se pot căuta princi
piile conţinute în ele şi aplicate 
la contextul actual.

Autorul propune să reflec
tăm ce ar însemna ca textele ci
tate să fie aplicate literal. Fără 
îndoială că viaţa bisericii ar fi 
profund afectată. Dacă nu putem 
aplica literal aceste texte şi să 
schimbăm în consecinţă viaţa 
bisericii, atunci nu le putem 
considera un argument îm 
potriva întăririi femeilor.

Este apoi discutat argumen
tul că, deoarece Isus a ales nu
mai apostoli bărbaţi, El a inten
ţionat ca întotdeauna toţi pasto
rii să fie bărbaţi. Se mai argu
mentează că Isus a încălcat 
unele bariere sociale ale timpu
lui, deci, dacă ar fi dorit să 
aibă femei în pastoraţie, ar fi 
făcut-o. Dar ne spune ceva 
constatarea că, deşi Isus a des
fiinţat bariera dintre iudei şi 
neamuri, El a ales totuşi apos
toli numai dintre iudei? înseam
nă că toţi pastorii, pentru tot
deauna, trebuia să fie numai 
iudei? în efortul de a interzice 
întărirea femeilor cu argumente 
biblice există pericolul de a 
eşua în inconsecvenţă a inter
pretării. Acest lucru trebuie evitat.

Alternativa este să folo
sim, ca în atâtea alte privinţe, o 
abordare a textului biblic care 
caută înţelegerea şi aplicarea 
principiului fiecărui pasaj. Ast
fel, pasaje care sunt adesea fo
losite împotriva întăririi femeilor 
trebuie să fie înţelese ca in
strucţiuni specifice pentru îm 
prejurări specifice. In 1 Corinteni
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14, Pavel este preocupat de rân- 
duiala în închinare în contextul 
unei discuţii despre vorbirea în 
limbi. El este nemulţumit de 
unele practici din Corint şi in
terzice o anumită participare a 
femeilor. Că Pavel nu intenţiona 
să aducă la tăcere pe femei în 
biserică este evident din 1 Corin- 
teni 11. El le permite atât să se 
roage, cât şi să proorocească în 
biserică atâta vreme cât sunt 
potrivit îmbrăcate (ceea ce în 
contextul locului şi vremii in
cludea un văl). Deoarece Pavel 
foloseşte termenul "a prooroci" 
aşa încât el include şi ceea ce 
noi am numi predicare - a 
vorbi pentru Dumnezeu în ca
drul serviciului de închinare 
pasajul acesta dovedeşte că 
Pavel nu intenţiona să reducă 
la tăcere pe femei în biserică.

După ce sugerează că 
Dumnezeu continuă să con
ducă biserica către realizarea 
progresivă a planurilor Sale, 
autorul menţionează dovezile 
chemării femeilor la slujire 
care vin atât din mărturia 
chemării lăuntrice şi a anga
jamentului sincer al femeilor 
pentru slujire, cât şi dovezile 
binecuvântate ale lucrării înde
plinite până acum de ele. "Ad
ventiştii nu cred că întărirea 
adaugă ’un har nou sau o cali
tate intrinsecă. Ea este o recu
noaştere publică a unei numiri 
divine’ (Acts of the Apostles, 
pag. 161.162). Dar întărirea este 
modul în care biserica noastră 
recunoaşte validitatea unei 
chemări autentice de a sluji, cu 
toate resursele, Evanghelia.

Atunci când observăm slu
jirea pe care femeile au înde
plinit-o şi o îndeplinesc prin 
darul Duhului Sfânt în biserică, 
putem face altceva decât să ur
măm exemplul apostolului 
Petru şi să spunem: ’Se poate 
opri întărirea pentru femeile 
acestea, care au primit Duhul 
Sfânt ca şi noi?’"

William Fagal, directorul 
Centrului de studii Ellen White 
de la Andrews University, a 
publicat în februarie 1989 arti
colul A sprijinit Ellen White 
întărirea femeilor? Mai întâi 
autorul clarifică faptul că Ellen 
White însăşi nu a fost întărită. 
Din 1871 până la moarte Ellen 
White a fost în posesia unei

scrisori de acreditare, care 
uneori purta titlul de "pastor în
tărit", dar de obicei cuvântul 
întărit era anulat cu grijă.

Un fapt interesant a avut 
loc la sesiunea Conferinţei Ge
nerale din 1881, când Comitetul 
de hotărâri a propus pentru dis
cuţie următorul punct: "Votăm, 
ca femeile care posedă cali
ficările necesare pentru a îm
plini această poziţie, să poată, 
în modul cel mai potrivit, să 
fie puse deoparte prin întărire 
pentru lucrare în slujba Evan
gheliei". După o dezbatere la 
care au luat cuvântul opt dele
gaţi, s-a votat ca acest punct să 
fie transmis Comitetului Con
ferinţei Generale pentru studiu 
mai aprofundat. Totuşi, nicio
dată până în ultimii ani, propu
nerea nu a revenit în discuţia 
adunării. Unii consideră că, 
prin tăcerea sa, Ellen White 
(care atunci se afla în Austra
lia) a susţinut ideea. Dar, spune 
autorul, ar fi posibil ca Ellen 
White să nu mai fi dorit să in
tervină deoarece propunerea 
nu a fost urmată şi astfel corec
tarea era inutilă.

Articolul arată poziţia cura
joasă luată de Ellen White cu 
privire la plata corectă a soţiilor 
de pastori care îşi cheltuiesc 
timpul în slujirea pastorală 
alături de soţii lor. Ellen White 
prezintă de asemenea o poziţie 
extrem de înaltă cu privire la 
lucrarea personală pe care 
surorile trebuie să o depună, 
cu toată râvna.

La sfârşitul anului 1994, 
Raymond Holmes, fost pastor 
lutheran convertit la biserica 
adventistă şi profesor la Semi
narul Teologic al Universităţii 
Andrews, a publicat cartea 
The Tip of the Iceberg (Vârful 
aisbergului). Autorul explică 
de ce.'după atât de mulţi ani de 
tăcere auto-impusă în acest 
subiect, s-a hotărât să vorbească. 
Cartea lansează un semnal de 
alarmă cu privire la o tendinţă 
de a modifica poziţia istorică a 
bisericii adventiste, şi anume 
că orice regulă de doctrină şi 
de practică trebuie să se bazeze 
pe un "Aşa zice Domnul". Dr. 
Holmes consideră că tenta
tivele de acest fel de până 
acum nu au avut reuşită, dar 
subiectul întăririi femeilor este

un examen pentru păstrarea 
ataşamentului bisericii faţă de 
Scripturi. O dată ce acest pas 
ar fi făcut, alte şi alte modi
ficări periculoase ar urma 
deoarece, cu o asemenea breşă 
în sistemul ei de interpretare, 
nimic nu va mai apăra biserica.

Dr. Holmes face de aseme
nea o legătură între mişcarea 
feministă, care în ideologie şi 
scopuri este contrară creştinis
mului biblic, şi eforturile de a 
obţine, în biserica adventistă, 
un vot favorabil întăririi fe
meilor.

în încheiere, iată câteva 
fragmente din cuvântarea fr. 
Alfred McClure, preşedintele 
Diviziunii Nord-Americane, 
rostită în faţa Comitetului 
Anual din 9 octombrie 1994. 
Diviziunea Nord-Americană a 
solicitat înscrierea subiectului 
întăririi femeilor pe agenda 
Sesiunii de la Utrecht.

„De mai multe luni se dis
cută că acest subiect va fi, 
probabil, pe agenda acestui 
Comitet anual. Aşa că, fără în
doială, opiniile s- au format şi 
poziţiile luate de diferitele per
soane nu se vor schimba cu 
uşurinţă. Dar noi vă cerem cu 
umilinţă să ne acordaţi privile
giul de a ne asculta şi de a 
căuta, cu rugăciune, să ne aju
taţi să răspundem dilemei în 
care ne aflăm.

înainte de orice, dorim să 
ştiţi că Diviziunea nord-ameri- 
cană este o parte foarte loială a 
bisericii mondiale. Noi credem 
în unitate şi o promovăm. Sun
tem cu totul dedicaţi misiunii 
şi unităţii acestei biserici.

Noi nu dorim să producem 
probleme, să tulburăm sau să 
dezbinăm trupul lui Hristos. 
Detestăm tot ceea ce ar putea 
aduce ruşine asupra acestei 
biserici pe care o iubim.

în nici un fel nu încercăm 
să aruncăm povara noastră asu
pra altora. La urma urmei, cei 
zece la sută din numărul de 
membri ai bisericii mondiale 
nu ar putea fi consideraţi o 
mare putere. în nici un caz nu 
sugerăm în nici un fel că spri
jinul nostru pentru biserica 
mondială este condiţionat de 
un răspuns favorabil la această 
chestiune - nu credem că 
aceasta ar reprezenta o purtare

corectă din partea unei părţi a 
familiei. Dacă cererea noastră 
va fi respinsă, noi vom face tot 
ce ne stă în putinţă ca să fim în 
continuare o parte responsa
bilă a familiei mondiale şi să 
ne îndeplinim partea cu care 
Domnul ne-a binecuvântat în 
susţinerea financiară a lucrării.

Biserica Adventistă de 
Ziua a Şaptea este o familie 
foarte variată. Noi venim 
dintr-o mulţime de civilizaţii, 
fiecare având perspective pro
prii asupra unor chestiuni care 
afectează viaţa bisericii.

Noi am căzut de acord asu
pra unui grup de doctrine care 
sunt mai presus de orice 
discuţie. Doctrinele centrale 
ale acestei biserici sunt indiscu
tabile, noi le socotim în totul 
scripturistice şi ele vor rezista 
oricărui efort de a le surpa. în 
domeniul teologiei noastre, nu 
vedem nici o altă posibilitate 
decât uniformitate globală.

Există, totuşi, unele 
domenii care ţin de eclesiolo- 
gie - un cod de relaţii care gu
vernează activitatea corpului 
bisericii, asigurând relaţiile de 
lucru armonioase pentru înde
plinirea misiunii. Acestea sunt 
modelate de principii enunţate 
în Scripturi şi în Spiritul Profe
ţiei şi acceptate de corpul 
bisericii.

Obiectivul nostru trebuie 
să fie fidelitatea faţă de Cuvân
tul lui Dumnezeu, garantând 
unitatea în diversitate şi în 
acelaşi timp recunoscând şi 
protejând capacitatea fiecărui 
membru sau fiecărei regiuni a 
'corpului’ să funcţioneze op
tim în sfera sa specifică.

Ellen White scria în Review 
and Herald din 9 iulie 1895: 
’Nici o mână să nu fie legată, 
nici o inimă să nu fie descura
jată, nici un glas să nu fie adus 
la tăcere; fie ca fiecare per
soană să lucreze, în public sau 
în activitate personală, pentru 
a ajuta la înaintarea acestei lu
crări măreţe’

Probabil că în săptămânile 
rămase până la Utrecht, subiec
tul acesta va fi discutat cu însu
fleţire. Dacă discuţiile ne vor 
determina să fim mai ascultă
tori de Biblie şi să ne rugăm 
mai mult, Dumnezeu va tri
umfa ca întotdeauna.
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Un moment dramatic din w ^
istoria sfântă. Ezechia re- flj/ VOLZUt l î l  CQSQ
gele credincios al lui Iuda, 
tocmai trecuse printr-o ex
perienţă cu totul şi cu totul ieşită 
din comun. Primise de la Dum
nezeu ce n-a primit nici un om 
până acum: prelungirea vieţii.
Semnul care a însoţit această ex
perienţă fusese văzut de mulţi 
cercetători şi din Babilon. O dele
gaţie trimisă de împăratul Babi- 
lonului venise să vadă la faţa locu
lui. Şi au văzut. Dar nu ce trebuia, 
ci ce avea să trezească ulterior 
pofta Babilonului: avuţiile şi va
lorile materiale.

Proorocul vine la Ezechia şi-i 
pune o întrebare cercetătoare:
„Ce au văzut oamenii aceştia în 
casata?"

Delegaţii nu veniseră la îm
păratul Ezechia, ci la izbăvitul 
Ezechia. Ce ocazie unică! Ce pri
vilegiu pentru Ezechia să dea măr
turie despre Dumnezeul cerurilor,
Dumnezeul cel adevărat care face 
minuni! Cum ar fi trebuit să-i ardă 
inima mărturisindu-şi experienţa 
vieţii lyi! Dumnezeul lui îl izbăvi
se, îl readusese la o viaţă adevăra
tă, îi prelungise harul! Cum poţi să 
taci sau să treci cu vederea o aşa 
experienţă?

Şi totuşi... ce au văzut?... Vis
tieriile, bunurile, altceva? Nimic!

Stimaţii mei fraţi şi surori, 
casele noastre, familiile noastre, 
căminurile noastre, sunt chemate 
să pregătească şi să ofere lumii 
exemple concludente şi convingă
toare despre puterea adevărului 
în viaţa noastră şi a copiilor noştri.
Sunt alarmat de situaţia spirituală 
a copiilor noştri, rod al educaţiei 
din familie.

Intr-o mare măsură copiii sunt 
influenţaţi de atmosfera din cămin, 
de comportamentul părinţilor, de 
starea lor spirituală, de evlavia 
sau de lipsa de evlavie care se 
manifestă acolo. Părinţii sunt 
alarmaţi atunci când îşi văd

odraslele cu atitudini şi compor
tamente sălbatice şi ciudate. îşi 
pun întrebări atunci când observă 
reticenţă şi răzvrătire faţă de re
stricţiile şi îndrumările părinteşti.

însă n-ar trebui să ne mirăm. 
Toţi părinţii spun că vor face tot 
ce le stă în putinţă pentru copiii 
lor, să nu aibă aceeaşi viaţă pe 
care au avut-o ei, să nu îndure lip
surile pe care ei le-au îndurat; şi, 
în adevăr, copiii nu mai muncesc 
cum au făcut părinţii, dar nici nu 
doresc să fie lipsiţi de tot ce-şi 
doresc, aşa cum au fost părinţii. 
Copiii sunt creaţia noastră după 
chipul şi asemănarea noastră.

Căminul, mai mult ca oricare 
alt factor, este determinant pentru 
viitorul copiilor, ,,Ce au văzut ei 
în casa ta?“

Au văzut ei o preocupare deo
sebită pentru lucrurile spirituale? 
Au auzit ei rugăciunile fierbinţi 
ale părinţilor? Ştiu ei că tata este 
creştin şi acasă sau la serviciu aşa 
cum este la comunitate în Sabat? 
Au ei încredere în religia mamei? 
Văd ei că zilnic sunt aduşi pentru 
consacrare pe altarul familial? 
Mai aud ei povestirile palpitante 
şi pline de tâlc ale Bibliei? Şi se 
mai recomandă idealuri şi ţinte 
înalte de atins? Mai văd ei pe 
părinţi interesaţi de problemele şi 
de misiunea bisericii? Şi se mai 
face o educaţie continuă în ce 
priveşte respectul sfânt? Mai sunt 
ei chemaţi să-şi scoată încălţămin- 
tele din picioare atunci când sunt 
pe un loc sfinţit de prezenţa lui 
Dumnezeu?

Ce văd ei în fiecare zi în casa 
ta? Programele zilnice sunt lega
te de a doua venire a lui Isus sau 
de nişte perspective terestre? Cu 
toate că noi declarăm că trăim în 
timpul sfârşitului, nu trăim ca în 
timpul sfârşitului, iar copiii trag 
concluzia logică îndreptăţită că

religia nu este ceva atât de 
r /7  r  serios dacă părinţii nu o so

cotesc ca atare.
Copiii cresc fară respect 

faţă de părinţi, faţă de societate 
şi, mai grav, faţă de Dumnezeu. 
Intr-o zi ne pomenim în faţa unui 
adolescent care neagă valorile 
spirituale şi respinge orice sfat 
părintesc. încep îngrijorarea, 
plânsul, rugăciunile pentru copiii 
răzvrătiţi, dar se uită că acest ado
lescent este creaţia părinţilor, lu
crată cu migală şi trudă, zi cu zi 
şi ceas de ceas. Iar acum forma 
finală îi îngrozeşte. Ce au văzut 
copiii în casa ta? Cu siguranţă că 
au văzut ce a fost sau ce a lipsit 
în casă şi au hotărât în consecinţă.

într-o zi ochiul cercetător al 
lui Dumnezeu îţi va pune pentru 
ultima oară întrebarea: ,,Ce au 
văzut ei în casa ta?“

Au văzut o mobilă de ultimă 
oră, au văzut modul de viaţă lu
mesc, au văzut toate bogăţiile şi 
toate plăcerile de o clipă? Au auzit 
ei experienţele cu Dumnezeu, minu
nile Lui cu voi, au văzut ei credin- 
cioşia şi cinstea voastră spirituală? 
Au constatat ei priorităţile în toată 
activitatea voastră? Ce au văzut? 
Ce n-au văzut? Doar voi puteţi 
răspunde corect: voi şi Dumnezeu.

Dacă vrem cu adevărat o nouă 
generaţie legată de cer, şi nu de pă
mânt, ataşată standardelor alese 
ale bisericii, şi nu modelelor lumii, 
dacă aşteptăm ca noua generaţie 
să se înscrie la continuarea credinţei 
date odată pentru totdeauna, dacă 
vrem să ne întâlnim în cer şi nu 
în altă parte, aşezaţi în casă aspi
raţiile de odinioară ale adventiştilor, 
luptaţi pentru dreptate şi adevăr, 
luaţi ca model pe Isus, unicul mo
del care nu se demodează nici
odată. Faceţi ca Isus să fie văzut 
în casa voastră.

Al vostru frate în Hristos,

Nelu Dumitrescu, 
preşedintele Uniunii Române
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6 moi — ZIUA ACTIVITAŢILOR DE BINEFACERE

Când Duhul Sfânt lucrează...
Darurile sprirituale şi roadele 

Duhului formează două liste distincte, 
dar elementul care le uneşte este slu
jirea semenilor sau lucrarea socială. 
Ajutorarea este un dar cu care unii 
sunt dotaţi, însă facerea de bine este 

o roadă a tuturor acelora în care lu
crează Duhul Sfânt (1 Cor. 12,28; 
Gal. 2,22).

„ Vântul suflă încotro vrea, şi-i 
auzi vuietul; dar nu ştii de unde vine, 
nici încotro merge. Tot aşa este cu 
oricine este născut din Duhul“ (Ioan 3,8).

Când gloata care participa la exe
cuţia lui Ştefan şi-a mai răcorit nă
duful, un tânăr fariseu privea cu 
nedumerire cele întâmplate. O mul
ţime agitată şi supărată, având de 
partea ei forţa majorităţii, se străduia 
neputincioasă să întunece zâmbetul 
liniştit al unui „fanatic" muribund, 
în  ciuda aparentei disproporţii de 
forţe, acesta continua să-şi prezinte . 
statornic argumentele, în timp ce o 
ploaie de pietre se revărsa asupra lui 
ca un torent de mânie sălbatică.
Parcă erau două lumi aflate în război 
- două lumi făcute după două cala
poade total diferite. U na dominată 
de ură şi răzbunare, cealaltă stăpâ
nită de linişte şi împăcare.

Saul, fariseul, era gata să se 
sufoce de ciudă când a fost martor la 
ultimele cuvinte ale „e re ticu lu i": 
„D oam ne, nu le ţine în  seam ă păca
tul acesta" (Fapte 7,60).

Din momentul acesta Saul nu a 
mai avut linişte până nu a găsit răs
puns la întrebarea care îl chinuia. 
„C um  este posibil?"

L a porţile Damascului el a înce
put să înţeleagă câte ceva, apoi în 
pustia Arabiei; şi în experienţa vieţii 

ce a urmat, răspunsul acestei între
bări s-a conturat tot mai mult. El a 
devenit părtaş la bucuria dăruirii 
generoase pentru îm plinirea nevoilor 
altora, fără rezerve şi fără părere de rău.

El a înţeles că satisfacţia lui Şte
fan nu era ceva superficial sau un fel

de a părea, ci era chiar felul lui de a 
fi, bucuria pe care o aduce Duhul 
Sfânt atunci când Acesta este lăsat 
să lucreze. Astfel, chiar şi dăruirea 
vieţii nu mai este un lucru greu sau 
imposibil.

Ştefan era un diacon, iar harul 

slujbei sale venea de la Duhul Sfânt. 
Prezenţa evidentă a Acestuia în viaţa 
sa a fost unul dintre criteriile de 
bază după care Ştefan a fost ales în 
ceata celor şapte diaconi.

Atunci când Duhul Sfânt lu
crează, ceva se va m işca în mod evi
dent, ceva pe care cei din ju r s-ar 
putea să nu-1 poată înţelege, ceva 
care se m işcă în sens diferit sau 
poate chiar contrar mersului general 
al lucrurilor.

Asistăm în aceste zile de pe 
urm ă la înrăutăţirea relaţiilor umane 
şi la o scădere a virtuţilor creştine. 
Valul de egoism şi căutarea după in
teresele personale cuprind tot mai 
m ult această lume în  care trăim. 
Abia se mai zăreşte din când în când 
câte o faţă zâmbitoare sau câte o 
mână binevoitoare. Auzim tot mai 
rar de fapte şi întâmplări de binefa
cere şi milă în care cineva să nu ur
mărească un profit, chiar şi numai o 
anum ită nevoie de publicitate.

A cum este mom entul ca, dintr-o 
altă lume, să se facă simţite semne şi 
m inuni printre noi, dovezi că Duhul 
lui Dumnezeu este la lucru, condu
când diaconi plini de putere divină 
să depună mărturia liniştită şi stator
nică a bucuriei de a lucra dezintere

sat pentru alţii.
Zilele trecute a avut loc o mică 

întâmplare semnificativă. Este în 
legătură cu unul dintre programele 
noastre umanitare. Un număr de stu
denţi voluntari sunt implicaţi într-un 
program de recuperare a copiilor 
fără adăpost sau a celor pe punctul 
de a fi abandonaţi. Programul este 
mai amplu, iar partea care ne revine 
este să asigurăm unele lucruri per
sonale şi hrană pentru întâlnirile de 

lucru cu aceşti copii. De asemenea, 
avem posibilitatea să ţinem mici lec
turi biblice, care sunt foarte apreci
ate atât de copii, cât şi de colabora
torii noştri neadventişti.

Una din m amele acestor copii 
sărmani ne-a oprit într-o zi să ne în 
trebe: „Ce-i învăţaţi pe copii acolo? 
Pentru că fiul meu nu vrea să mai 
mănânce singur prăjitura preferată. 
El mi-o oferă întâi mie şi numai 
după aceea îndrăzneşte să mănânce 
şi el. Este un lucru extraordinar ce
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se întâmplă cu acest copil."
Este un lucru ieşit din comun ca 

un copil, care rareori se poate sătura 
la o masă norm ală şi care adesea 
hoinăreşte zile în şir fără să se în
toarcă acasă, să ofere prăjitura pre
ferată, uitându-se pe sine. Duhul 
Sfânt poate produce aceste răsturnări 
spectaculoase. Darul ajutorării care 
lucrează în voluntarii noştri a înce
put să aducă roade în copiii pe care 
îi ajutăm. B inefacerea este o deprin
dere care se transmite. Duhul Sfânt 
o aduce în suflet, atunci când acesta 
se supune Evangheliei.

1. Facerea de bine este un 
semn al înnoirii spirituale.

Când D umnezeu atinge 
viaţa cuiva, lucrurile încep să 
se schimbe. M entalităţile şi 
practicile se înnoiesc. Căuta
rea egoistă a plăcerilor fireşti 
este îndepărtată, în timp ce 
noi motive şi interese le iau 
locul. Bucuria creştină bazată 
pe iertare şi îm păcare pro 
duce un suflu nou în viaţă.
M otivele şi acţiunile se 
schimbă. Fapte de dăruire 
generoasă dovedesc schim
barea produsă în suflet. Viaţa 
este lum inată de principii 
noi, iar grija faţă de cei în 
nevoie devine un scop vital.

2. Ajutorarea creştină este un dar 
în folosul altora, spre desăvârşirea în 

credinţă.

Deşi, în Hristos, experienţa per
sonală este primul lucru important, 

relaţiile sociale vin im ediat după 
aceasta. Fiecare individ este un ele

ment care contribuie cu darul său la 
zidirea şi întărirea bisericii ca un tot. 
Astfel, nevoile unora sunt puse în 
legătură cu posibilităţile altora. 
Biserica este un sistem de reglare şi 
repartizare echitabilă a bunurilor 
acestei vieţii. D iaconia este o ierar
hie a slujirii nevoilor altora, spre 
desăvârşirea în credinţă a întregii 
biserici. Devenim  astfel mădulare 
unii altora.

3. Facerea de bine este expresia 
nevoii interioare şi nu trebuie şi nu  
poate f i  impusă cu sila.

Prezenţa Duhului Sfânt în suflet 
activează nevoi neînţelese şi neexpri

mate până atunci. Nevoia de a te 
dărui în interesul altora devine o 
putere cu adevărat constrângătoare, 
căci dragostea lui Hristos ne strânge. 
Ca şi noii convertiţi ai lui Pavel, 
care ar fi fost gata să-şi dăruiască 
proprii lor ochi pentru a suplini lipsa 
vederii lui, sunt şi astăzi manifestări 
de generozitate ieşită din comun în 
rândul celor atinşi de Evanghelia 
veşnică. Unul dintre fraţi a fost gata 
să-şi ofere propriul rinichi pentru un 
transplant, fără să pretindă nimic în 
schimb. „V ântul suflă încotro vrea 
şi-i auzi vuietul... tot aşa este şi cu 
cei născuţi din D u h u l" .

4. Darul ajutorării aşteaptă să fie  

apreciat, dorit, cerut şi manifestat. 
Acesta va fi un instrum ent divin pen
tru vestirea Evangheliei veşnice.

Duhul Sfânt este pregătit să pro
ducă minuni. El aşteaptă ca lucrarea 

Sa să fie apreciată în mod corespun
zător. El doreşte ca biserica să simtă

nevoia disperată a manifestării lucrării 
Sale printre noi. Când lucrarea Sa este 
cerută stăruitor şi când inima ome
nească este dispusă a fi la dispoziţia 
înţelepciunii divine, vor fi văzute 
printre noi adevărate revărsări de har 
care vor face ca Evanghelia să înain
teze cu repeziciune. Lucrarea socială 
va fi unul dintre elementele de succes 
în vestirea întreitei solii îngereşti.

5. Facerea de bine este un criteriu 
important în alegerea celor mântuiţi.

Când Fiul omului va sta pe scaunul 
Său de domnie şi va despărţi pe unii 
de alţii cum desparte păstorul oile de 
capre, atunci un criteriu de alegere a 
celor mântuiţi va fi calitatea lucrării 
lor sociale. Fără ca aceştia să se fi 
gândit mai dinainte la răsplata veşnică, 
ei au acţionat cu dăruire şi sensibili
tate faţă de cei mai neînsemnaţi fraţi 
ai lui Hristos, ca şi când ar fi făcut acest 
lucru faţă de Hristos în persoană. 
Acest fel de viaţă îi recomandă acum 
pentru a fi moştenitori ai Edenului 
celui nou care a fost pregătit de la 
întem eierea lumii. Noul Pământ va 
fi populat cu cei care s-au aplecat cu 
dăruire şi dragoste răbdătoare asupra 
suferinţei umane, cu toate că ei înşişi 
au avut parte din plin de aceasta. 

Apel
Când, în această dimineaţă, 

stăm fiecare în faţa unei pro
vocări personale din partea lu
crării sociale ca rod şi dar al 
Duhului, să lăsăm ca inima să 
fie m işcată de dragostea lui 
Dumnezeu. Să cumpănim o clipă 
şi să ne asigurăm că valorile 
materiale pe care El ni le-a în 
credinţat sunt puse la schim
bător în modul cel mai rentabil.

Să ne adunăm comori în 

cer, unde un există nici un 
pericol de pierdere sau deva
lorizare. Indreptându-ne în 
treaga noastră gândire şi sim
ţire către cele cereşti şi oferin- 
du-ne pe noi înşine Duhului 
Sfânt care să ne folosească, să 

punem la dispoziţia Lui şi m ijloa

cele materiale de care are nevoie. 
„T ot aşa este şi cu oricine este năs
cut din D u hu l" . Amin!

Ion Buciuman, director ADRA
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Care este poziţia dorită de Dumnezeu pentru rugăciune publică şi personală?

Cuvântul lui Dumnezeu 
oferă suficientă călăuzire.

Isus obişnuia să îngenun
cheze în rugăciunea persona
lă, iar în Ghetsemani, copleşit 
de chin sufletesc, S-a rugat 
prăbuşit cu faţa la pământ 
(Mat. 26, 39). Binecuvântă
rile la masă, probabil, au fost 
rostite în  picioare sau şezând 
(Luca 9,15.16; 24,30). Cu un 
prilej, El a sfătuit: „Când 
staţi în picioare de vă rugaţi, 
să iertaţi orice aveţi împo
triva cuiva (Marcu 11,25).

Chemarea psalmi stului 
este: „Veniţi să ne închinăm 
şi să ne smerim să ne plecăm 
genunchiul înaintea Domnu
lui, Făcătorului nostru!" Daniel, 
cu riscul vieţii, de trei ori pe 
zi îngenunchea şi se ruga 
(Dan. 6,10). La fel, apostolii 
şi primii creştini aveau obi
ceiul să îngenuncheze în 
rugăciune (Fapte 20,36).

Ne simţim cel mai aproape 
de Dumnezeu când îngenun- 
chem, pentru că arătăm cât 
ne considerăm de mici în faţa 
măreţiei divine, cu condiţia 
ca şi inim a să fie îngenun 
cheată. Aşa facem în cămă
ruţă, la altarul familial, într-o 
grupă de rugăciune şi oriunde 
condiţiile o permit.

Ne putem ruga în picioa
re la masă, într-o familie pe 
care o vizităm sau atunci 
când îngenuncherea este difi
cilă din cauza lipsei de spa
ţiu, a stării de sănătate, etc.

Rugăciunea în poziţie şe- 
zândă este potrivită la veni
rea în locaşul de închinare, 
pentru a nu deranja sau a dis
trage atenţia celorlalţi, la masa 
de studiu, pe măsură ce des
coperim câte o idee ca subiect 
de rugăciune, ş.a.m.d.

Ţinând cont de aceste 
criterii, consider totuşi că nu 
contează atât de mult poziţia 
pe care o adopt în rugăciune, 
cât motivaţia inimii. Astfel, 
mă pot ruga pe genunchi pen
tru a impresiona şi pentru a fi 
apreciat de oameni şi mă pot 
ruga şezând, cu simţăminte, 
de umilinţă şi predare de sine. 

Mihaela-Corina Bucur, 
Olteni(a, Călăraşi

Să nu uităm cu toţii un lu
cru. Lui Satana nu i-a plăcut 
să se plece şi să se umilească 
şi întotdeauna spiritul lui a 
fost al majorităţii, iar pentru 
închinare, umilinţă şi simpli
tate a fost întotdeauna o rămă
şiţă. Când Satana cere plecă
ciune, Domnul zice să stai în 
picioare (Haman şi Mardo- 
heu; Nebucadneţar şi cei trei 
tineri) şi apoi fară ruşine, Sa
tana cere şi Domnului acelaşi 
lucru în pustie. Iar când Dom
nului se cade să ne plecăm 
genunchiul, ca singurului Crea
tor, Răscumpărător şi Mântui
tor, Satana inspiră: staţi în pi
cioare, că sunteţi primiţi şi 
aşa, aveţi exemplul lui Daniel.

Dacă adunările adven
tiste sunt case de rugăciune, 
aşa cum le-a declarat Dom
nul Isus, haideţi să le facem 
cu adevărat case de rugăciune, 
şi cu spiritul, şi cu fizicul.

Titel Bălbăie,

Pucioasa, Dâmboviţa

Fratele nostru nu este 
primul creştin care îşi pune 
această întrebare. Nu este 
nici primul adventist de ziua 
a şaptea în acest caz. La 
începutul secolului mulţi alţii 
au trimis asemenea scrisori.
Şi iată răspunsul primit:

„Am primit scrisori în 
care am fost întrebată care 
este cea mai potrivită atitu
dine pe care o persoană tre
buie să o ia atunci când îşi 
oferă rugăciunea Suveranului 
universului. De unde şi-au 
însuşit fraţii noştri ideea că 
pot sta în picioare atunci 
când se roagă lui Dum
nezeu?... (Se citează Luca 
22,41; Fapte 9,40; 7, 59.60; 
20,36; 21,5; Ezra 9,5.6; 
Psalmul 95,6; Efeseni 3,14).

Atât în timpul închinării 
în  public, cât şi în cea pri
vată, este datoria noastră de a 
ne pleca pe genunchi înain
tea lui Dumnezeu atunci 
când ne oferim cererile către 
El. Acest act arată dependenţa 
noastră de Dumnezeu ... (Se 
citează 2 Cronici 6,1-13).

Este cu putinţă ca, în ciuda 
întregii lumini pe care Dum
nezeu a dat-o poporului Său 
la capitolul respect, pastorii 
şi profesorii şcolilor noastre, 
prin cuvânt şi exemplu, să-i 
înveţe pe tineri să rămână în 
picioare în timpul închinării, 
precum fariseii? Să privim 
oare asupra acestui fapt ca fi
ind semnificativ pentru sufi
cienţa şi importanţa lor de 
sine? Oare n-au devenit aceste 
trăsături bătătoare la ochi?...

Nădăjduim că fraţii noştri 
nu vor manifesta mai puţin 
respect şi veneraţie atunci 
când se apropie de unicul şi 
viul Dumnezeu, decât mani
festă păgânii faţă de zeităţile 
lor idoleşti, sau altfel aceştia 
din urmă vor fi judecătorii 
noştri în ziua hotărârilor ul
time. Doresc să vorbesc tu
turor celor ce ocupă poziţia 
de învăţători în  şcolile noas
tre: bărbaţi şi femei, nu-L de

zonoraţi pe Dumnezeu prin 
lipsa voastră de respect şi 
prin mândria voastră. Nu 
staţi în picioare în fariseis
mul vostru când vă rugaţi lui 
Dumnezeu. Fiţi plini de neîn
credere în puterea voastră.
Nu vă bizuiţi pe ea, ci adesea 
plecaţi-vă genunchii înaintea 
lui Dumnezeu şi închinaţi-vă 
Lui. Iar atunci când vă adu
naţi să vă închinaţi lui Dum
nezeu, plecaţi-vă genunchii 
înaintea Lui. Faceţi ca acest 
act să fie o mărturie că în
treaga fiinţă, trup şi suflet, sunt 
predate Duhului adevărului. 
Cine a cercetat Cuvântul cu 
atenţie pentru a găsi exemple 
şi sfaturi în această privinţă?..."

Semnat: EUen G. White,
(Selectedt Messages, cartea II, 
cap.32).

Pasajul vorbeşte singur 
şi, pentiu fermitatea lui, ar 
trebui privit cu toată atenţia, 
dar mai ales, ascultat din 
toată inima. Obişnuitele scuze 
de tipul: „dar e prea strâmt 
locul, frate" - de parcă nu 
tot noi am construit casele de 
închinare - sau „hai să nu 
fim farisei..." îşi găsesc un 
răspuns potrivit în rândurile 
de mai sus. Este adevărat că 
poţi sta pe genunchi, şi înain
tea lui Dumnezeu de fapt tot 
în picioare să fii: totuşi, poate 
fi asta un motiv de a nu mai 
sta în genunchi?

Cât priveşte pasajul ade
sea citat de către unii fraţi: 
„C a să te rogi nu este întot
deauna nevoie să te pleci pe 
genunchi" (Divina vindecare, 
pag. 373), contextul este 
acela care îi dă sensul. Ellen 
White nu voibeşte aici despre 
închinare, ci despre acea 
legătură neîntreruptă pe care 
un creştin trebuie să o aibă 
cu Mântuitorul său clipă de 
clipă, atunci când este „pe 
cale" sau în timpul „trebu
rilor zilnice". Cu alte cu
vinte, morala pentru noi este: 
nu faceţi din imposibilitatea 
de a îngenuchia un motiv de 
a nu vă ruga, iar atunci când 
vă închinaţi, nu faceţi din 
practica de fiecare clipă un 
motiv de a nu îngenunchia.

Cezar Luchian, redactor,
Semnele Timpului
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DREPTURI SI LIBERTĂŢI

Invitaţie la toleranţă
în  problemele privitoare la drep

turile omului şi la libertatea re

ligioasă, totdeauna a fost o mare 

distanţă între declaraţiile oficiale şi 

viaţa practică; însă, în societatea de

mocratică, mecanism ele sociale şi ju 

ridice tind să apropie tot mai mult 

realitatea de legile în domeniu.

în sensul acesta, în dreptul rom â

nesc, în ciuda faptului că nu există o 

lege a cultelor, sunt cuprinse sufi

ciente norme pentru a asigura drep

turile şi libertăţile religioase caracte

ristice unei societăţi civilizate, dar 

conjunctura socială, interesele poli

tice şi religioase şi lipsa de cultură 

democratică fac să se manifeste acte 

de intoleranţă lipsite de civilizaţie şi 

de spirit creştin, uneori până la vio

lenţă. Iată numai câteva exemple: 

în  localitatea Aroneanu, Iaşi, 

preoţii Doroşincă şi Lehaci, după ce 

au îmbătat un grup de săteni, i-au in 

stigat să îm piedice efectuarea cere

moniei unui botez, deoarece se aflau 

acolo câteva sute de cetăţeni, veniţi 

cu dorinţa de a vedea o astfel de 

ceremonie. Poliţia de la judeţ, în loc 

să menţină ordinea, cum se face în 

orice altă ţară, cade de acord să se în 

trerupă cerem onia şi recom andă ca 

aceasta să se realizeze în altă parte.

La Câmpulung M oldovenesc, 

primăria oraşului, la solicitarea pre

otului, interzice acţiunea de evanghe

lizare în Casa de cultură, în ciuda 

aprobărilor anterioare şi a contractu

lui de închiriere a sălii.

La Drăgăşani - Vâlcea, după 

prima conferinţă biblică ţinută sub 

egida „Fundaţiei pentru Cunoaşterea 

B ib lie i", în ju r  de patru sute de per

soane, în două seri la rând, au fost 

ţinute în faţa uşilor închise ale Casei 

de cultură pentru că primarul oraşu

lui nu a permis desfăşurarea acţiunii, 

care fusese aprobată de primărie şi

de poliţie (măcar că nu fusese nece

sar), sfidând astfel contractul de în 

chiriere. Motivul - intervenţia unui 

civil, duhnind de băutură, care mai 

târziu s-a dovedit a fi preotul. Acesta 

nu reuşise în prim a seară a întâlnirii 

să îi intimideze pe participanţi şi a 

apelat la p rim ar care, culm ea, s-a 

executat. Astăzi, în judeţul Vâlcea, 

orice manifestare religioasă trebuie să 

aibă aprobarea Episcopiei Râm nicu

lui, aşa cum m ultă vreme literatura 

religioasă introdusă în  ţară din Repu

blica M oldova trebuia să aibă apro

barea Mitropoliei Sucevei.

Ce să mai vorbim de emisiunile 

TV, care ori folosesc informaţii trun

chiate şi fac asocieri forţate pentru 

denaturarea adevărului, ori invită 

numai reprezentanţi ai bisericii m a

joritare şi ai puterii de stat pentru 

denigrarea bisericilor şi grupărilor 

religioase minoritare şi pentru insti

garea populaţiei la  conflicte interre- 

ligioase. Şi toate acestea se întâmplă, 

în mod paradoxal, tocmai în anul 

consacrat toleranţei. Nu este cazul să 

amintim de declaraţii incitatoare ca: 

„C ine nu este ortodox, nu este ro 

m ân" , cu alte cuvinte, ori deveniţi 

ortodocşi, ori n-aveţi ce căuta aici.

Nu vrem să continuăm lista ac

telor de dezbinare şi violenţă, deter

minate în mod voit în ţară, pentru că 

ne-ar trebui multe zile ca să vorbim 

despre acestea şi nu insistăm asupra 

cazurilor asem ănătoare cu ale pasto

rului Ion Lascu, care a fost atacat pe 

şosea de doi preoţi însoţiţi de câţiva 

cetăţeni beţi, a fost bătut şi m aşina 

i-a fost avariată; cu toate acestea, la 

proces nu i se face dreptate.

Cazurile de mai sus nu au fost 

prezentate aici ca să descurajăm pe 

credincioşi să-şi exercite credinţa aşa 

cum spune fiecăruia conştiinţa, nici 

ca să stârnim îm potrivire şi ură faţă

de cei ce iniţiază sau se lasă manipulaţi 

pentru crearea acestei atmosfere în ţară.

Revista noastră nu este o publicaţie 

de scandal şi învăţătura adventistă 

nu susţine că trebuie să ne pierdem 

timpul cu atacuri în  presă la adresa 

altora, chiar şi atunci când suntem în 

legitimă apărare. Noi avem o misiune 

şi nu ne putem permite să ne pierdem 

timpul în intrigi şi conflicte. Totuşi, 

organe specializate ale bisericii tre

buie să se ocupe de apărarea bisericii 

şi de crearea unui cadru optim pen

tru desfăşurarea vieţii ei religioase.

Noi trebuie să contribuim la asi

gurarea drepturilor şi libertăţilor m i

norităţilor, indiferent că acestea sunt 

naţionale, culturale sau religioase. Este 

necesar ca fiecare credincios adven

tist să lucreze să convingă pe cât mai 

mulţi cetăţeni şi mai ales personalităţi 

politice şi de stat să contribuie la in

stalarea în ţară a unui spirit care să 

asigure respectarea drepturilor omului.

Biserica are dreptul şi misiunea 
să facă evanghelizare, fapt pentru 
care trebuie să exercităm o puternică 

influenţă în prom ovarea toleranţei re 

ligioase. Este necesar să intervenim 
la organele de stat, la forţele politice 

şi religioase din ţară, dar şi la forurile 

internaţionale. De aceea pastorii, 
presbiterii şi toţi cei ce vor să con
tribuie la realizarea unui climat de 
toleranţă religioasă în ţara noastră 

sunt rugaţi să scrie un scurt raport al 

m anifestărilor de intoleranţă din teri
toriu. V or fi binevenite şi rapoartele 

care vizează lezarea drepturilor cre
dincioşilor din alte denominaţiuni re

ligioase. Adresa noastră: Asociaţia  

Conştiinţă şi libertate, str. Plan

telor 12, 70308 Bucureşti.

Sigur, Ochiul Profetic ne ajută să 

nu ne impacientăm, dar suntem da

tori să ne aducem contribuţia ca 

prigoana şi lupta de exterminare a 

minorităţii religioase, chiar dacă 

sunt prevăzute de Biblie, să nu se re

alizeze înainte de a le veni vremea.

Vi orei Dima, director pentru

libertatea religioasă
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INTERVIURI

Agop Tachmissijan/Uniunea Bulgară

Stimate frate Tachmissjan, vă 
doresc bun-venit în paginile Curi
erului Adventist

Sunt foarte bucuros să vorbesc 

credincioşilor din Rom ânia despre 
uniunea bulgară, cu cei 6 000 de 

membri ai săi. M ajoritatea dintre ei 

sunt tineri, nerăbdători să dea un 

rost vieţii lor, pe care să-l transmită 

şi societăţii bulgare în schimbare 

rapidă.

în ultimii ani aţi avut o creştere 
extraordinară. Care este secretul?

Da, creşterea bisericii noastre din 
Bulgaria a fost cu adevărat uimi

toare în ultimii cinci ani. Numărul 

de membri s-a dublat. „Secretul" a 
fost, după părerea mea, numărul 

mare de activităţi de evanghelizare 

susţinute de pastorii noştri şi de 

evanghelişti de peste hotare. D ar fac

torul principal este D uhul Sfânt în 

iubirea lui Dumnezeu.

Aţi dori să prezentaţi pe scurt 
Uniunea Ceho-Slovacă pentru ci
titorii revistei Curierul Adventist?

Uniunea Ceho-Slovacă a bisericii 
adventiste de ziua a şaptea este for
m ată din trei conferinţe: Conferinţa 
Cehă (1961 membri), Conferinţa 
M oravo-sileziană (4639 membri) şi 
Conferinţa Slovacă (2044 membri). 
Potrivit ultimelor statistici, uniunea 
are un număr de 9644 de membri şi 
104 sunt pastori. U niunea adm inis
trează şi patru instituţii. Sunt bucuros 
să menţionez mai întâi Seminarul 

Teologic, care are în prezent 26 de 

studenţi. Studioul de radio Adventist 
W orld Radio transmite de două ori 
pe zi câte o jum ătate de oră. Editura 
adventistă îşi distribuie publicaţiile 
prin circa 80 de evanghelişti cu cărţi. 
ADRA a desfăşurat o activitate 

dem nă de laudă, contribuind la 
bunul nume al bisericii.

Care sunt piedicile pe care le 
întâmpină lucrarea în această 
perioadă?

Sunt obstacole din interior - unii 
membri care nu sunt cu adevărat 
convertiţi - şi din exterior - campania 
îm potriva „sectelor". Singura lu
crare pe care o putem face pentru a 
depăşi toate problemele pe care le 
avem este să trăim  ca nişte creştini, 

să iubim pe oameni şi să răspândim 
cunoaşterea Bibliei.

Care este situaţia în privinţa 
libertăţii religioase?

Biserica se bucură de libertate de 
a da mărturie pentru Hristos, dar noi 
simţim că libertatea se restrânge trep
tat, pentru că ţelul bisericii ortodoxe 
este să domine în domeniul religios.

Ce posibilităţi de lucrare aveţi 
în rândul populaţiei musulmane?

în  ţara noastră este o populaţie 
turcă de 900 000 de persoane. în bise

Ce efect au avut asupra bise
ricii schimbările ultimilor ani?

Transformările prin care a trecut 
ţara noastră în ultimii cinci ani au in 
fluenţat, în felul lor, biserica noastră, 
mai ales în ce priveşte numărul de 
membri. în  ultimii cinci ani, numă
rul de membri a crescut cu aproape 
1700. Dacă mai luăm  în consideraţie 
că, între .1969 şi 1990 uniunea noas
tră a crescut cu numai 870, vom re
cunoaşte în creşterea din ultimii 
cinci ani ceva cu adevărat extraordi

nar. Biserica are acum posibilităţi 
care, cel puţin sub regimul comunist, 

nu ne erau cunoscute. Campaniile de 
evanghelizare, înfiinţarea instituţiilor 
menţionate, înfiinţarea de com uni
tăţi, evanghelizarea cu literatură - 
toaţe acestea ne aduc multă bucurie.

Suntem recunoscători lui D um 
nezeu pentru schimbările politice 
care au avut loc în  1989. Totuşi, pe

rică avem circa 40 de membri de ori
gine musulmană. în ultimii ani am des
făşurat câteva eforturi de evanghelizare 
special destinate acestui grup şi am 
tipărit câteva broşuri în limba turcă.

Care sunt cele mai semnifica
tive caracteristici ale vieţii bisericii?

Printre cele mâi interesante ac
tivităţi se află noile capele, numero
şii pastori tineri, m ultele eforturi 
evanghelistice şi o mare cantitate de 
literatură religioasă pe care am pu
tut-o tipări şi distribui.

întrezăriţi posibilităţi pentru 
legături mai strânse între biserica 
adventistă din Bulgaria şi din 
România?

Da, cred că da. Suntem vecini şi 
ar fi foarte folositor pentru ambele 
biserici să aibă relaţii mai apropiate.

Agop Tachmissjan este preşedintele Uni
unii adventiste din Bulgaria. Adunarea 
generală a Uniunii, desfăşurată după 
acordarea acestui interviu, l-a reales.

de altă parte, de atunci societatea 
noastră a devenit mai materialistă 
decât în timpul epocii aşa-numite a 
„m aterialism ului ştiinţific". Care va 
fi măsura în care această tendinţă va 
influenţa biserica noastră urmează să 
vedem în anii care urmează.

Care este participarea bise
ricii la Misiunea Globală?

Biserica noastră s-a angajat în 
proiectul M isiunea Globală lansat de 
Conferinţa Generală. Obiectivul nos
tru a fost să botezăm 1800 de per
soane şi să pătrundem  în 34 de dis
tricte şi regiuni. Până acum am intrat 
în 29 de districte noi, s-au înfiinţat 
23 de comunităţi şi grupe noi şi au 

primit botezul 2832 fraţi şi surori. 
Colportorii s-au dovedit de asem e
nea de mare ajutor în activitatea 
evanghelică.

Sunt tendinţe care vă produc 
îngrijorare?

în trecut ne-am obişnuit să re
zistăm unor atacuri care veneau, în

Karel Strouhal/ Uniunea Ceho-Slovacă
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cea mai mare măsură, din afară.
Deşi îm prejurările exterioare nu mai 
sunt astăzi aşa de dificile, trebuie să 
recunoaştem, numărul de dificultăţi 
nu a scăzut. Punându-se mai m ult ac
cent pe evanghelizare, lucrarea de 
păstorire a început să fie privită de 
unele comunităţi şi de unii pastori ca 
mai puţin importantă. D upă ce com u
nităţile s-au obişnuit să organizeze 
campanii noi de evanghelizare, unii 
dintre fraţi şi surori au abandonat lu 
crarea de evanghelizare personală ca 
fiind veche, demodată. Ei consideră 
că specialiştii şi profesioniştii vor 

împlini lucrarea în locul lor. Aceasta 
este, în mod vădit, o tendinţă nesă
nătoasă. Sperăm să contracarăm în 
viitor această tendinţă.

Ce surse de speranţă şi curaj 
aveţi în prezent?

Suntem foarte bucuroşi pentru 
extinderea lucrării de cursuri prin 
corespondenţă. Primim sute de 
adrese ale prietenilor care doresc să 
studieze B iblia prin cursuri prin core
spondenţă. Acest curs a început în 
toamna anului trecut, dar deja există 
mai multe persoane pregătite pentru 
botez de către evanghelişti. Pentru 
aceasta II lăudăm pe Dumnezeu.

Cum apreciaţi legăturile din
tre credincioşii adventişti din 
Ceho-Slovacia şi România?

In ultim a vreme, biserica adven

tistă din Rom ânia este mai bine 
cunoscută în cadrul uniunii noastre, 
căci primim mai m ulte informaţii, 
chiar dacă acestea sunt încă spora
dice. Ştim că în ultimii cinci ani aţi 
botezat peste 25000 de noi credin
cioşi, că aveţi un nou seminar teo

logic, că ridicaţi noi case de rugăciu
ne, că înfiinţaţi noi comunităţi şi că 
pregătiţi tot mai mulţi evanghelişti 
cu literatură. Şi datorită lucrării 
fratelui Karel Samek în România, 
suntem mult mai bine informaţi 
despre voi decât în trecut. în ceea ce 
priveşte viitorul, noi credem că o 
mai strânsă cooperare este nu numai 
posibilă, dar chiar de dorit. Con
ferinţa biblică din august 1993 de la 
Praga a fost un fel de „prim  semn“ 
al unor legături viitoare, trimiterea 
fratelui Samek ca un ambasador ar 
putea fi al doilea şi fără îndoială că 
nu este nimic (în afara barierei lim 
bii) care să îm piedice dezvoltarea 
unor relaţii mai prieteneşti în viitor.

Karel Stronhal este secretarul

Uniunii Ceho-Slovace.

Dialog /  continuare din pag. 19

Fără îndoială că, la rugă
ciune, mă simt cel mai bine 
pe genunchi. Jos, la picioa
rele Lui, firea se află desco
perită, în timp ce mâna Lui 
nevăzută modelează în mine 
chipul Său, după care însetez.

Dar şi laodiceanul iudai- 
zarrt promovează aceeaşi 
poziţie la rugăciune. De ce? 
Simplu: Dacă forma  (aspec
tul vizibil al actului rugăciu
nii) exprimă un fond  (o rela
ţie nevăzută), apoi este tot 
atât de adevărat că, în lipsa 
relaţiei care îndreptăţeşte, 
forma  poate să salveze mult 
aparenţele ...Şi nu e de mi
rare că el revendică îngenun
cherea mai ales în public, în 
zona maximei vizibilităţi.

S-a întâmplat într-unul 
din penitenciare. într-o zi, un 
cursant al studiilor biblice, 
din cei mai zeloşi, a cerut ca 
la orice rugăciune să înge
nuncheze cu toţii. Exigenţa a 
fot impusă chiar şi atunci 
când se studia în curte, pe 
pământul gol şi umed. Deşi 
cererea a fost totdeauna satis
făcută, fără nici un comen
tariu, iniţiativa marca „ceva 
străin" ce introducea tensi
une în grupul celor 30 de 
deţinuţi. Mi s-a cerut să ne 
rugăm pentru aceasta. Şi 
Dumnezeu ne-a ascultat. La

mai puţin de două luni, sub 
apăsarea Duhului lui Dum
nezeu, deţinutul reformator a 
cerut să spună ceva. Copleşit 
de simţământul vinovăţiei şi 
de lacrimi, a mărturisit cum 
acceptase el să facă jocul 
unor sabatarieni dezbinatori, 
geloşi pe succesul nostru; 
cum se intenţiona să se pola
rizeze atenţia în jurul lui, 
mpându-i pe posibilii lui 
adepţi de restul grupei. Prin
tre altele m-a surprins mărtu
risirea lui că ... „plecatul pe 
genunchi" la rugăciunile pu
blice, împreună cu alte idei 
reformatoare, îi creşteau sim
ţământul importanţei sale în 
ochii altora şi-l încununau 
parcă cu o aură de sfinţenie 
care-1 înălţa ... în loc să-l 
smerească.

Te-ai gândit, oare, cum 
încearcă Satana să-i abată pe 
cei aleşi, care nu mai răspund 
la ispite ca tutun, alcool, sen
zualitate, bani..., ci vor doar 
sfinţenie?! (Sau poate crezi tu 
că s-ar ruşina el să ia din cele 
sfinte şi să le prefacă în 
pricini de nimicire?...)

Lucian Cristescu,

Uniunea Română

Atât Biblia,cât şi Spiritul 
Profetic susţin, ca poziţie a 
corpului pentru rugăciune, 
poziţia prin care se exprimă 
umilinţa noastră în faţa unui

Dumnezeu Preaînalt. Nu am 
putea fi mulţumiţi în  sufletul 
nostru, şi nici nu am simţi că 
ne-am rugat cu adevărat, 
dacă nu ne-am ocupa locul 
care ni se cuvine în timpul 
rugii. Fiecare dintre noi putem 
mărturisi lucrul acesta. Argu
mentele care s-ar aduce în  fa
voarea unei poziţii care să nu 
exprime „plecăciunea" sunt 
fără efect în faţa recomandă
rilor Inspiraţiei.

Rândurile mele au ca 
scop accentuarea ideii că, 
până la urmă, rugăciunea tre
buie să rămână oricum 
rugăciune şi trebuie să te 
simţi plăcut, nederanjat când 
te rogi. Pe lângă aspectul 
fizic, este tot atât de impor
tant şi spiritul în care se 
înalţă rugăciunea. Poziţia 
corectă nu va corecta, să 
spunem, ruga celui care nu 
este împăcat cu fratele său 
sau a celui care, din orice mo
tiv, nu se poate ruga cu fra
tele lui. Despre variatele 
atitudini în rugăciune (în pi
cioare, pe scaun sau în bancă, 
cu mâinile împreunate sau 
nu, cu ochii închişi sau deschişi, 
cu voce tare sau în inimă) 
dacă acestea îndeplinesc 
condiţiile spirituale, avem 
dovezi biblice şi în  Spiritul 
Profeţiei, că rugăciunile au 
fost ascultate. Noi, oamenii,

putem aprecia numai aspec
tele exterioare. Gândurile, 
sentimentele, sinceritatea ca 
şi acceptarea sau respingerea 
de către Dumnezeu a rugăciu
nii cuiva, primirea sau reţine
rea binecuvântării - toate 
acestea depăşesc sfera noas
tră de verificare. A face subiect 
de discordie, a refuza să te 
rogi cu cineva pe motivul că 
are alte păreri privind poziţia 
în rugăciune, poate să ne ră
pească acel colorit plăcut al 
spiritualităţii rugăciunilor 
înălţate sigur şi drept, la care 
avem nevoie să fim ascultaţi.

Mulţumim Domnului 
pentru vocile care ne atrag 
atenţia şi asupra acestei defi
cienţe şi trebuie să preţuim 
asemenea sfaturi.

Totuşi, până vom ajunge 
cu toţii la aceeaşi părere, e 
bine ca rugăciunile noastre 
să rămână rugăciuni, ca şi 
legăturile noastre în unitatea 
iubirii creştine, căci nu ne 
putem, oricum, lipsi de 
rugăciunea în  comun. Nu 
cred că este de dorit să dis
cutăm prea mult această 
temă. Principiul este enunţat 
clar, iar orice reformă - a 
practicilor - începe tot cu 
rugăciune. Şi am încredere 
că Dumnezeu va răspunde.

Dezideriu Faluvegi, profesor,
Institutul Teologic Adventist
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Profeţia din Ezechiel 37 se 
referă la Israel ca stat restaurat?

Este evident că în capitolele 36- 
48 din cartea lui Ezechiel citim  
despre o restaurare extraordinară şi 
despre opoziţia vrăjmaşului faţă de 
această restaurare. D ar întrebarea este 
dacă aici este prezisă restaurarea lui 
Israel de după exilul babilonic, re
staurarea politică de astăzi sau o altă 
restaurare ? Dacă dăm mai mult 
credit Bibliei decât im aginaţiei, să 
verificăm ce ne spune însuşi Ezechiel 
ş'i apoi alţi profeţi.

. Când Ezechiel scria aceste lucruri, 
el se afla în exil, în robie îm preună cu 
iudeii (Ez. 1,1). O citire atentă a cap. 
36 şi 37 ne arată că profeţia se aplică 
direct la iudeii din timpurile acelea.
Se aminteşte despre Edom  (36,5) şi 
de alţi vrăjmaşi antici care aveau să 
fie pedepsiţi, în tim p ce Israel avea să 
fie iertat şi restaurat în  legământ cu 
Dumnezeu. Edomul şi ceilalţi vecini 
(Moab, Amon şi alţii) au dispărut din 
istorie. Nu-i putem  găsi astăzi pe 
hartă, chiar dacă locurile lor au rămas.

Cap. 37 com pară Israelul din tim 
pul robiei cu o adunătură de schelete 
fără speranţă de înviere. Profeţia se re
feră în mod sigur la Israelul antic (v. 
12.16) şi ni se spune că numai Duhul 
lui D umnezeu va putea face o astfel 
de minune, în  virtutea unui nou 
legământ. Trebuie observat că întâi 
vine învierea prin Duhul, întâi vine in 
trarea lui Israel într-un nou legământ 
şi apoi repatrierea şi restaurarea 
naţională completă. Ceea ce s-a 
întâmplat sau se va mai întâm pla cu 
statul israelian modern nu are nici o 
legătură cu legământul, nici măcar cu 
vechiul legământ. U n Israel fără Tem 

plu nu este poporul lui Dumnezeu. . 
Un Templu fără slava lui Dumnezeu 
este o casă părăsită. Restaurarea poli
tică a statului israelian nu este mai 
semnificativă, din punct de vedere 
profetic, decât restaurarea statului pa
pal sau crearea statului african Libe
ria pentru negrii eliberaţi din sclavie.

Este o grijă a lui Dumnezeu, ca pen
tru orice popor, şi nu are nici o semni
ficaţie religioasă sau profetică.

In Ez. 37,16-25 ni se vorbeşte 
despre unirea celor două părţi ale lui 
Israel după întoarcerea din robie. 
Acest lucru nu mai este actual astăzi. 
Iudeii din era creştină nu mai sunt or
ganizaţi pe seminţii. Ei formează un 
singur popor, am estecându-se între 
ei. Dumnezeu plănuise ca Israelul de 
după exil să constituie un singur 
popor unit, nu două regate ca mai 

înainte. Şi regatul restaurat să fie gu
vernat de dinastia lui David, căruia 
Dumnezeu îi prom isese domnia până 
la venirea lui Mesia. Este adevărat că 
acest lucru nu s-a întâmplat după re
staurarea din timpul perşilor. Dar 
sunt şi alte lucruri care nu s-au 

întâmplat. Cap. 40-48 profetizează o 
restaurare a ţării şi a Templului care 
nu s-a întâmplat niciodată şi nici nu 
se mai poate întâmpla, deoarece s-a 
terminat pentru totdeauna cu sistemul 
jertfelor (Ez 43,18-27 etc). Hotarele 
marcate în această profeţie (cap. 
47,15-23, 48,1) n u m a i au astăzi nici 
un sens. Cele 12 seminţii nu mai există, 
aşa cum nu mai există astăzi daci sau 
romani printre noi.

Este cât se poate de clar că 
profeţiile lui Ezechiel nu se aplică la 
statul israelian modern. De fapt, m a
joritatea evreilor de astăzi sunt încă 
împrăştiaţi prin lume, şi acel petec de 
păm ânt "sfânt" care suportă pe el 
evrei, palestinieni, arabi şi alte naţii, 
nu este prin aceasta mai israelit decât 
New-Yorkul în care trăiesc peste 3 

milioane de evrei. N u numele de Is
rael contează, ci relaţia cu Dumnezeu, 
legământul. Citiţi cu atenţie cum este 
descris Israelul restaurat în Ez. 38,11: 

o ţară deschisă (fără hotare păzite), cu 
oameni liniştiţi, paşnici, total lipsiţi 
de preocupările elementare pentru 
apărare naţională şi individuală. Este 
aceasta imaginea Israelului modem 

înarm at până în dinţi?

Pe drept cuvânt se poate pune 
întrebarea: dacă profeţia se referă la 
Israelul din vechime, de ce nu s-au 
întâm plat toate lucrurile aşa cum au 
fost profetizate?

Răspunsul îl găsim  în cap. 18 din 
Ieremia, care a fost scris tot în acele 
timpuri. Singura teologie care respectă 

această interpretare este cea adven
tistă, de aceea trebuie să ne cunoaştem 
bine doctrina referitoare la profeţiile 
condiţionate. Dum nezeu nu a promis 
că va împlini cuvântul Lui indiferent 
de credincioşia celeilalte părţi. Legă
mântul este o înţelegere bipartită. 
Dacă una din părţi nu-şi respectă 
prom isiunile, cealaltă parte este dezle
gată. Există în B iblie profeţii care 
mărturisesc preştiinţa lui Dumnezeu, 
dar există foarte m ulte profeţii care 
mărturisesc intenţiile şi planurile lui 
D umnezeu în cadrul legământului. 
Cele două sunt într-un oarecare con
flict (generat de nestatornicia ome
nească). De exemplu, Ieremia prezice 
rezidirea Ierusalimului antic după ro
bie şi D umnezeu prom ite solemn că, 
începând de atunci, cetatea nu va mai 
fi nimicită niciodată (Ier. 31,38-40). 
în  schimb, lui Daniel i se spune că 
după ce M esia va veni şi va fi execu
tat, cetatea şi templul vor fi distruse, 
fără să se prevadă o restaurare (Dan. 
9,26-27). Plânsul lui Isus de pe M un
tele M ăslinilor este semnificativ: "O, 
dacă ai fi cunoscut măcar în această 
zi, lucrurile care puteau să-ţi dea 
pacea!" Ierusalim  înseam nă "oraşul 
păcii";dar i se potriveşte cel mai bine 

numele de "oraşul războiului".

în Romani 11k,25-26, Pavel 
afirmă că în timpul din urmă 
tot Israelul va f i  mântuit. Nu se 
referă, oare, la poporul iudeu?

în  Romani 11, apostolul afirmă că 
D umnezeu nu refuză mântuirea celor 
ce sunt de naţionalitate iudaică (v .l), 
chiar dacă Israel ca popor ales (cu 
dreptul de "în tâi născut" în tre 
popoare) nu mai este recunoscut de
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Dumnezeu (Rom. 9,6-13: 10,21;
11,7-10).

Pavel com pară Israelul lui D um 
nezeu cu un măslin având atât ramuri 
originale (nobile),cât şi ram uri altoite 
(sălbatice). El arată că, după cum  ra
murile naturale (iudeii care au refuzat 
pe Isus) au fost tăiate şi lepădate din 
cauza necredinţei, tot aşa ramurile 
sălbatice (păgânii care au crezut în 
Isus) au fost altoite în măslinul nobil 
al legământului. Dar el merge mai de
parte, arătând că ram urile altoite au 
un statut "condiţionat" în acest măslin, 
ca şi ram urile tăiate şi lepădate care, 
dacă acceptă credinţa în Isus, pot fi al
toite din nou (v. 17-24).

Ce nume poartă acest măslin ? 
Pavel îl numeşte Israel. Toate ra 
murile care trăiesc şi rodesc în 
această tulpină la revenirea lui Isus, 
sunt Israelul lui Dumnezeu. Aici nu 
este vorba deun Israel naţional sau 
figurativ-instituţional (o biserică 
creştină care pretinde acest drept), ci 
un Israel spiritual care poate cuprinde 
pe oricine şi poate exclude pe oricine. 
Un arab care trăieşte prin credinţă 
este israelit. Un israelian sau un 
creştin cărora le lipseşte credinţa, nu 
sunt israeliţi.

Adesea v. 11-12 sunt înţelese în 
. mod greşit ca şi cum  ar fi vorba de o 

atitudine arbitrară a lui D umnezeu 
care, în suveranitatea Lui, îi pocăieşte 
în mod automat pe unii şi îi îm pie
treşte pe alţii. B iblia arată că planul 
iniţial al lui D um nezeu era ca nea
murile să fie atrase la D umnezeu prin 
credincioşia lui Israel (Is. 60) şi nu 
prin alunecarea lui. D ar bunătatea şi 
înţelepciunea lui D um nezeu au găsit 
mijlocul şi în această situaţie critică. 
Dumnezeu foloseşte ocazia de a arăta 
har păgânilor prin alunecarea lui Is
rael, ca apoi să trezească şi zelul 
iudeilor pentru pocăinţă. Ceea ce s-a 
şi întâmplat pe vremea apostolilor.

Expresia "plinătatea" iudeilor din 
v. 12 este echivalentă cu "plinătatea 
neamurilor" din v. 25 în textul origi
nal grecesc. Cuvântul pleroma  are 
sensul de împlinire, plinătate, plin sau 
completare. Când răm ăşiţa contem po
rană lui Pavel avea să fie completată 
cu rămăşiţele celor ce aveau să creadă 
în Isus de-a lungul timpului şi în tim 
pul sfârşitului, aceasta va fi plinătatea 
lui Israel. La fel este şi cu plinătatea 
neamurilor. Nu este vorba de un

număr aritmetic. D e fapt cuvântul 
număr nici nu se găseşte aici, în v.25 
al textului grecesc. Se poate spune, 
oare, că "numărul deplin" (plinătatea) 
neamurilor reprezintă întoarcerea 
întregii lumi de astăzi la Hristos ? Să 

dea Dumnezeu! D ar profeţiile biblice 
arată că tabloul spiritual al ultimei 
generaţii este foarte sumbru şi că 
plăgile lui Dumnezeu vor veni peste 
o lume răzvrătită şi rea. Tot aşa este 
şi cu "plinătatea" lui Israel. Nu este 
cazul să aşteptăm convertirea tuturor 
evreilor sau creştinarea statului is
raelian printr-o minune. Cea mai 
mare ocazie a fost acum 2000 de ani 
şi ea a fost respinsă. Şi chiar dacă Is
rael s-ar întoarce acum în masă la 
Dumnezeu, el s-ar uni prin aceasta cu 
răm ăşiţa adevăraţilor creştini ("israe
liţi"), formând un singur trup, cu ace
leaşi privilegii, în virtutea noului legă
mânt prin Hristos, pentru noul păm ânt, 
şi nu un petic al vechiul pământ pro
mis în virtutea vechiului legământ.

îm pietrirea din v. 25 nu este nici 
produsă şi nici schimbată în mod arbi
trar de Dumnezeu. Pe aceia pe care 
Evanghelia nu-i poate câştiga, din 
cauză că nu vor s-o creadă, s-o ac
cepte, ea îi împietreşte. Iubirea lui 
Dumnezeu, invitaţia Lui continuă, 
împietresc pe cei ce se obişnuiesc să 
refuze chemările harului. Această 
împietrire nu se moşteneşte genetic, 
ci cultural. Evreii de astăzi sunt 
împietriţi şi faţă de iudaism, aşa cum 
naţiile creştine sunt împietrite faţă de 
Evanghelie. Numai o minoritate 
primeşte solia lui Dumnezeu în orice 
neam. Atât cu privire la neamuri cât 
şi cu privire la evrei, Pavel rosteşte 
un impunător DACĂ. Binevoiţi să 
citiţi încăodată versetele 22-23. Harul 
lui Dumnezeu este atotputernic şi su
veran, dar alegerea omului are ul
timul cuvânt (2 Tim. 2,20-21). în loc 
de a aştepta creştinarea subită a 
naţiunii iudaice, este mai bine să de
venim apostoli pentru evrei şi pentru 
neevrei. Israelienii sunt gata să se 
opună "prozelitismului" creştin ca şi 

islamicii sau "creştinii".

Este adevărat că profeţia 
din Zaharia 12,10 se referă la 
naţiunea israelită care va re
cunoaşte, în cele din urmă, pe 
Isus ca Mesia ?

Orice profeţie are un timp al ei 
despre care se vorbeşte în context.

Profeţia începe cu un "atunci", sau "în 
ziua aceea" (v. 3.6.8.9.11; 13,1. 2.3). 
Este vorba de un timp îndepărtat de 
privirea profetului în care aveau să se 
întâmple toate aceste lucruri. Succesi
unea lor poate să nu fie strict cronolo
gică, dar contextul este important.

Să nu uităm natura condiţionată a 
profeţiilor despre Israel şi neamuri 
(Ier. 18). Ierusalimul din v. 10-11 şi 
numele de familii israelite sunt cele 
din timpul profetului Zaharia. Ele nu 
mai sunt actuale pentru Israelul m o
dern. Nu mai există familia lui David, 
nici Levi, nici ceilalţi. Evreii sunt un 
neam destul de compact astăzi. Pe de 

altă parte, Noul Testament aplică 
aceste profeţii în sens spiritual, deoa
rece din punct de vedere naţional au 
fost zădărnicite.

Profeţia s-a îm plinit parţial cu 
evreii care s-au întors la Dumnezeu în 
Ziua Cincizecimii (Fapte 2,36-38) şi 
se poate împlini în orice adevărată 
redeşteptare religioasă, acolo unde 
este prezentat Isus cel Răstignit. în 
Apoc. 1,7, Ioan o aplică la situaţia 
tragică a iudeilor şi păgânilor care au 
co n tribu it la  m oartea  lui Isus şi nu 
s-au pocăit. Cei ce refuză plânsul 
amarnic al pocăinţei vor avea parte de 
plânsul şi scrâşnirea dinţilor în faţa 
judecăţii finale. Cei ce fug de căinţa 
lui Petru, vor trăi căinţa lui Iuda. Toţi 
se vor căi, dar cei mai mulţi o vor 
face prea târziu.

în 1 Tes. 5,3, Pavel vorbeşte 
despre anumite declaraţii de 
pace. Este vorba aici de tra
tatele modeme de pace, de 
iniţiativele ONU sau, poate, 
de intenţiile Mişcării Ecume
nice, sau de politica papală?

Pavel reia o expresie folosită de 
falşii profeţi care, din motive politice 
şi materialiste, prevedeau o epocă de 
pace şi prosperitate, când Dumnezeu 
prezisese război şi distrugere din cauza 
apostaziei (Ier 6,13-15; 8,11-12; Ez. 

13,10-16). Ierusalimul a fost distrus 
şi Israel deportat sau ucis cu sabia, în 
ciuda viziunilor plăcute ale profeţilor 
populari. Pavel ne spune că la fel se 
va întâm pla şi în  zilele sfârşitului. 
Falşi vizionari vor linişti conştiinţele 
oam enilor cu previziuni optimiste, 
slujind interese politice şi materia
liste, în timp ce D umnezeu strigă 
astăzi oricărei naţii şi limbi: A sosit 
ceasul!




